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سرمقاله

اصلاح قوانین مالیاتی 
به نفع تولید 

دولــت در مقــام اجرایی 
توانست بسیاری از مشکلات 
واحدهای تولیــدی را حل 
و فصل کند. وظیفه دولتها 
حمایت از تولید و تولیدکننده داخلی اســت. در 
دولت سیزدهم این اتفاق به شکل سازمان یافته 
تری شکل گرفت. احیای واحدهای تولیدی راکد 
بنابر هر دلیل که از چرخه فعالیت خارج شده اند می 
تواند شکل اقتصاد را تغییر دهد.  این تغییر هم در 
ظاهر و هم در عمق اقتصاد می تواند اتفاقات زیادی 
را از جمله افزایش درآمدهای دولت از محل صادرات 
تولیدات داخلی رقم بزند. از طریق اقداماتی که در 

مدت اخیر شاهد...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳

معاون علمی و فناوری عنوان کرد:

توسعه بازار 
حوزه های فناورانه 

2 هزار و 370 واحد تولیدی راکد به چرخه تولید برگشت 

رکوردزنی  در کاهش واحدهای  راکد
صفحه۳

صفحه2

استفاده  از  رمزارز  در  حوزه  تجارت 
صادرات   غیرنفتی   از ۵2   میلیارد   دلار   عبور  کرد

با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری مدرسه کوانتوم دانشگاه صنعتی 
شریف افتتاح و مجموعه اتاق تمیز این دانشگاه مورد 
بهره برداری قرار گرفت. همزمان با ایام الله دهه فجر و 
چهل و چهارمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی با 
حضور روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری و رسول جلیلی رییس 
دانشگاه شــریف؛ مجموعه اتاق تمیز این دانشگاه 
با هدف تحقیق و توسعه فناوری های پیشرفته در 
حوزه میکروالکترونیک، حســگرها و عملگرهای 
نوین، سامانه های ریزمقیاس زیستی و محصولات 
زیست فناورانه مورد بهره برداری قرار گرفت و مدرسه 
علم و فناوری کوانتوم شریف با نام نوآوری کوانتوم 
شــریف نیز با هدف آموزش و ترویج علم و فناوری 
کوانتوم در فضای علمی و مهندســی کشور افتتاح 
شد. روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری در این مراسم، ضمن 
تبریک ایام الله دهه فجر و سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی، قانون جهش تولید دانش بنیان را ظرفیت 
بالایی برای فعالان زیســت بوم فنــاوری و نوآوری 
دانست و گفت: باید با کمک این قانون، کارهای کلانی 
را با بهرمندی از ظرفیت و توانمندی مجموعه های 

بزرگ رقــم زده و دســتاوردهای 
قابل توجهی کســب کنیم. وی با 
تاکید بر لزوم کیفی سازی پارک ها 

افزود: در حال حاضر بین ۶۰ تا ۷۰ 
پارک فناوری در کشورمان فعالیت 
می کنند که این تعدد پارک ها تنها 
منجر به تقسیم و کوچک شدن و 
پراکنش منابع؛ بدون کسب نتیجه 

و دستاوردی قابل...

اجتماعی

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی زمان واریز 
عیدی بازنشستگان این ســازمان را اعلام کرد. 
میر هاشم موسوی در خصوص زمان واریز عیدی 
برای بازنشستگان تأمین اجتماعی اظهار کرد: هر 
آنچه که به موجب قانون به ما ابلاغ شود به همان 
نسبت واریز را خواهیم داشت و سعی بر این است 
تا پیش از واریز عیدی کارمندان، بزودی عیدی 

بازنشستگان پرداخت شود.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعــی در ادامه 
گفت: با دولت و مجلس در حال پیگیری هستیم 
تا در سال آینده مســیر تادیه بدهی را در سال 
۱۴۰۲ داشــته باشــیم. وی گفت: مولدسازی 
ارتباطی با بانــک رفاه کارگران ندارد و مســاله 
واگذاری این بانک در راستای اصل ۴۴ و تکالیف 
قانونی اســت؛ البته در تلاش هســتیم که این 
واگذاری در قالب خانواده بزرگ تأمین اجتماعی 
باشــد را دنبال می کنیم تا این واگذاری به غیر 

نباشد.
موســوی تصریح کرد: در خصــوص مطالبات 
داروخانه ها از محل طرح دارویار تا انتهای آذرماه 

پرداخت شده اســت و خیلی فاصله ای نداریم. 
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی در ادامه گفت: 
یکی از مشکلات ما بازنشســتگی پیش از موعد 
است؛ در بحث مشاغل سخت و زیان آور نگاه فنی 
و حرفه ای نیست بلکه نگاه حمایتی است. وی در 
خصوص رقم فعلی مطالبات از دولت گفت: برآورد 
ما این است تا پایان امســال حدود ۴۰۰ همت 
طلب ما از دولت باشد که البته بین دولت، سازمان 
برنامه و بودجه و تأمین اجتماعی همواره بر سر 

محاسبه مطالبات اختلاف بوده است.
موسوی در ادامه و در خصوص وضعیت اقتصادی 
شســتا و شــرکت های زیرمجموعــه گفت: در 
خصوص شستا در سود تجمیعی چیزی حدود 
۴۵ درصد را افزایش داشتیم و در خصوص فروش 
تجمیعی در سال مالی حدود ۷۲ درصد افزایش 
رشد را داشــته ایم.مدیرعامل ســازمان تأمین 
اجتماعی در خصوص عملکرد شستا گفت: شستا 
را باید با رویکردی حرفه ای مدیریت کنیم چرا که 
حوزه اقتصادی حوزه ای نیســت که بتوان به آن 

خارج از نگاه تخصصی مواجه شد.

توییتر در جدیدترین تــلاش برای درآمدزایی، 
گویا دنبال دریافت ماهانه ۱۰۰۰ دلار از کسب 
و کارها برای حفظ تیک احراز هویت طلایی آنها 
در این پلتفرم شبکه اجتماعی است. مت ناوارا، 
مشاور شبکه اجتماعی، نخستین بار این تعرفه 
جدید را به همراه اسکرین شات هایی منتشر کرد 
که نشان می داد کارمندان توییتر، این قیمت را به 
کسب و کارهایی پیشنهاد می کنند که به دنبال 

احراز هویت به عنوان یک سازمان هستند.
وب سایت اینفورمیشن بعدا این گزارش را تائید 
و اضافه کرد هنوز معلوم نیســت این تعرفه چه 
زمانی اجرایی خواهد شد و کسب و کارهایی که 
برای تیک طلایی پول نمی دهند، چه زمانی آن 
را از دســت خواهند داد. توییتر در حال حاضر 
تیک طلایی را به کسب و کارهای احراز هویت 
 شــده عرضه می کند و به آنها اجــازه می دهد 
نسخه هایپرلینک شده کوچک لوگوی خود را 
کنار تیک آبی صفحات مرتبط با کسب و کارشان 
قرار دهند. به عنوان مثال، حســاب "اسپورت 
ســنتر"  یک لوگوی ESPN کوچــک کنار نام 
خود دارد. علاوه بر ۱۰۰۰ دلار در ماه برای یک 
حساب کسب و کار، توییتر قصد دارد از هر کدام 

از حسابهای مرتبط، ۵۰ دلار دریافت کند.
بر اســاس اســکرین شــاتی که توســط ناوارا 

به اشــتراک گذاشته شــد، این برنامه سازمان 
هــای احراز هویت شــده نام دارد که حســاب 
توییتــر بیزنــس نخســتین بــار در ژانویه به 
همراه یک اپلیکیشــن برای دسترســی اولیه، 
تبلیغ کــرد. علاوه بر تیک طلایــی، این برنامه 
شــامل قابلیــت "توییت بوســتینگ" خواهد 
بود که گســتردگی انتشار و مشــاهده توییت 
 یک ســازمان و زیرمجموعه های آن را افزایش 

می دهد.
طرح جدید، جدیدترین گزینه پرداختی اســت 
که از زمان راه اندازی نســخه جدید ســرویس 
اشتراکی "توییتر بلو" پس از خرید توییتر توسط 
ایلان ماسک، اضافه می شود. "توییتر بلو" مدت 
کوتاهی پس از راه اندازی، به دلیل افزایش موارد 
جعل هویت برندها، معلق شد. این سرویس در 
دســامبر دوباره راه اندازی شد و تیک طلایی به 
عنوان یک لایه متمایز کننده حســاب کسب و 
کارها از حساب افراد عادی که برای دریافت تیک 
آبی ماهانه هشت دلار پرداخت می کنند، برای 
نخستین بار معرفی شد. بر اساس گزارش بیزنس 
اینسایدر، ایلان ماســک همچنین ماه گذشته، 
سرویس اشــتراک برای توییتر را تبلیغ کرد که 
به کاربران امکان می دهد بدون تبلیغات، به این 

سایت دسترسی داشته باشند.

رئیس جمهور در پیام هــای جداگانه ای وقوع 
حادثه زلزله در دو کشــور ترکیه و سوریه را به 
رؤسای جمهور و مردم دو کشور تسلیت گفت و 
آمادگی کشورمان برای ارائه کمک های امدادی 

فوری را اعلام کرد.
آیت الله ســید ابراهیــم رئیســی در پیام های 
جداگانــه ای بــه روســای جمهــوری ترکیه 
و ســوریه، وقوع حادثه دلخــراش زلزله در دو 
کشــور را که به جان باختن و مصدوم شــدن 
جمع قابل توجهی از شهروندان آنها و همچنین 
وارد آمدن خسارات بســیار زیاد شده است، به 

روسای جمهوری و ملت شــریف این کشورها 
تســلیت گفت و آمادگی جمهوری اســلامی 
ایران بــرای ارائه کمک های امــدادی فوری به 
 این دو ملت دوست را در شــرایط ناگوار فعلی

 اعلام کرد.
زمین لرزه ای بزرگی بامداد روز دوشنبه جنوب 
ترکیه و شــمال ســوریه را لرزاند که براساس 
آخرین آمار، شــمار تلفات ایــن زمین لرزه در 
ترکیه به ۲۸۴ نفر و در ســوریه بــه ۴۲۷ نفر و 
شمار زخمی ها در ســوریه به ۶۳۹ و در ترکیه 

۲۳۲۳ نفر رسیده است.

حضور میدانی و بی تکلف رئیس جمهور در میدان 
حوادث از اقدامات موثر دولت سیزدهم است که 
از این دست رفتارها در دولت گذشته کمتر دیده 

می شد.
هشــتم بهمن ماه زلزله ای به بزرگی ۵.۹ ریشتر 
شهرســتان خوی در اســتان آذربایجان غربی را 
لرزاند و ضمن ایجاد خسارات جانی، سبب آسیب 
به واحدهای مسکونی در روستاهای این شهرستان 
شــد. این حادثه در حال حاضر یکی از مهمترین 
نگرانی ها و دغدغه های کشور است که مانند حوادث 
سابق مسئولین بسیاری را برای پیگیری وضعیت 
مردم زلزله زده خوی، روانه این شهرستان کرده تا 
ضمن سرکشی به مناطق آسیب دیده، از اقدامات 
صورت گرفته مطلع شوند و اقدامات مورد نیاز دیگر 
را نیز در دستور کار قرار دهند. در این حادثه ناگوار 
مسئولان کشوری و لشکری بسیاری حضور یافتند 
و امداد رسانی به زلزله زدگان با وجود سرمای شدید 

با جدیت در حال انجام است.
در روزهای ابتدایی وقوع زلزله گلایه هایی از روند 
امداد رسانی در این شهرستان در فضای مجازی 
دست به دست می شــد تا اینکه خبر آمد محمد 
مخبر معاون اول رئیس جمهور برای بررسی آنچه 
رخ داده و آنچه در حال انجام است به خوی رفت و 
سومین روز پس از وقوع زلزله شدید خوی، با سفر 

غیرمنتظره معاون اول رئیس جمهور همراه بود.
البته ناگفته نماند معــاون اول رئیس جمهور در 
همان ساعت های اولیه وقوع زلزله در تماس های 
تلفنی جداگانه با استاندار آذربایجان غربی و رئیس 
جمعیت هلال احمر، آخرین وضعیت زلزله خوی 
را پیگیری کرده و بر ضرورت امدادرسانی سریع 
و رســیدگی به وضعیت مصدومان احتمالی در 
ساعات اولیه و بسیج همه نیروها و امکانات برای 
کمک بــه زلزله زدگان تاکید کــرده بود. به نظر 
می رسد علی رغم بعد نظارتی معمول، پیگیری 
صحت و ســقم گلایه ها مخبر را ســرزده به این 
شهرستان آورد. مستند این ادعا، فیلمی است که 

پس از حضور معاون اول رئیس جمهور ترند شد 
و جمله ای که مخبــر در آن فیلم بیان کرد مورد 
توجه بســیاری قرار گرفت. مخبر ضمن گلایه از 
اقدامات هلال احمر در زلزلــه خوی، می گوید: 
»چند روز از زلزله می گذرد و برخی نه نان دارند، 
نه آب دارند و نه چادر. چرا به ما گزارش می دهید 
که به همه رسیدگی شده است؟ مردم می گویند 
در سرما می خوابند، بعد شــما می گوئید چادر 
توزیع کردیم. ما طبق گزارش شــما فکر کردیم 

وضع خوب است.«
معاون اول رئیس جمهور در توضیحات تکمیلی 
ضمن تاکید بر گلایه مندی از گزارش های ناقص 
پیرامون اقدامات صورت گرفتــه بیان می کند: 
»مشکلات بخش خوبی از شهر مشکلاتش حل 
شــده و چادر میان آنها توزیع شــده و در بخش 
دیگر شهر متأســفانه این اتفاق صورت نگرفته 
است و توزیع وضعیت مناســبی نداشته است. 
شاید اگر منســجم تر عمل می شد بخشی از این 
ناراحتی ها اتفاق نمی افتاد. بــه هر حال در حال 
حاضر با کمبود چادر، وسایل گرمایشی و حتی نان 
و غذا مواجه هســتیم و امیدواریم حداکثر ظرف 
۴۸ ساعت آینده این مشــکلات برطرف شوند و 
به حداقل برسند. مردم نگران بازسازی خانه های 
خود هستند. استانداران در حال بررسی هستند 
تا در دولت با کمک بلاعوض و ارائه تســهیلات 
این نگرانی ها را مرتفع کند. مسائل مالی جبران 
می شود و دولت مصمم اســت کمک کند تا حد 

مقدور خسارات جبران شود.«
صراحت کلام مخبر در گلایه از مسئولین استانی 
را می توان یکی از نکات پر اهمیت حضور سرزده 
اش در شهرســتان خوی ارزیابی کرد. همچنین 
حضوری بی تکلف در میان مردم و بوسه ای دل 
خواسته بر دســتان پیرمردی که نگران شرایط 
موجود است از سوی معاون اول رئیس جمهور، 
یکی از حواشی پر بازدید سفر معاون اول رئیس 

جمهور به خوی است.

رییس ســازمان غذا و دارو با اشــاره به کاهش 
ردیف های بودجــه ای این ســازمان در لایحه 
بودجه ۱۴۰۲، ضمن درخواست نسبت به اصلاح 
اعتبارات، گفت: بودجه ۶۹ هزار میلیارد تومانی 
برای دارو کافی نیست و چنین وضعیت بودجه ای 
منجر به کمبود در حوزه دارو می شود. سید حیدر 
محمدی درباره وضعیت بودجه ای دارو در سال 
آتی، گفت: برای سال آینده بودجه دارو از ۳.۳۰۰ 
میلیارد دلار به ســه میلیارد دلار کاهش یافته 
است. باید پرسید چرا این اتفاق افتاده است. در 

حالی که تورم در حال افزایش است.
وی با بیان اینکه چنین وضعیت بودجه ای منجر 
به کمبود در دارو می شود، گفت: در سال گذشته 
مجلس شورای اسلامی ۱.۵ میلیارد دلار اعتبار 
داد که در شش ماه ابتدایی ســال تمام شد که 
مجددا ۵۰۰ تا شــارژش کردنــد و دوباره یک 
میلیارد دیگر شــارژش کردند. به دلیل کمبود 
بودجه این اتفاقات رخ می دهد. اکنون هم بودجه 
۶۹ هزار میلیارد تومانی می بندند و سال آینده که 
بودجه تمام می شــود، می خواهند اعتبار دارو را 
شارژ کنند، اما مشکل اینجاست که به طور قانونی 
بودجه را بیــش از ۱۰ درصد نمی توانند شــارژ 
کنند. به این صورت که سازمان برنامه و بودجه 
می تواند با مصوبه ســران قوا، لایحه ارائه دهد و 
بودجه مــا را ۱۰ درصد افزایش دهــد که با این 

حساب، حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان می شود.
محمدی بــا بیــان اینکــه بنابرایــن یکی از 

مشکلات مان در بودجه سال آینده این است که 
بودجه ۶۹ هزار میلیارد تومانی برای دارو کافی 
نیســت، گفت: اعتبار ۶۹ هزار میلیارد تومانی 
برای بودجه دارویاری در حالی مطرح شــده که 
درخواست سازمان غذا و دارو برای اعتبار اجرای 
این طرح در سال آینده، ۱۰۵ هزار میلیارد تومان 

بوده است.
وی افزود: مشکل دیگرمان در بودجه سال آینده،   
این است که ما یک ردیف بودجه ای تحت عنوان 
کاهش فرانشــیز صعب العلاج داریم که ۱۸۶۰ 
میلیارد تومان اعتبار آن بوده اســت که امسال 
۴۰۰ میلیارد تومان آن را تخصیص داده اند. برای 
مابقی اعتبار ما هزینــه کرده ایم، اما اعتبار آن را 
تخصیص نداده اند. در عین حال بودجه ســال 
آینده این ردیف را ۱۰۰۰ میلیارد تومان بسته اند. 
در حالی که بودجه ۱۸۶۰ میلیارد تومانی سال 
گذشــته، با نرخ نیمــا بالغ بــر ۴۹۰۰ میلیارد 
تومان می شــود. وقتی برای ایــن ردیف ۱۰۰۰ 
میلیارد بودجه می دهیــد، نهایتا بتوانیم داروی 
صعب العلاج را برای دو تا سه ماه تامین کنیم. این 
ردیف برای کمک به بیماران صعب العلاجی است 
که نمی توانند فرانشــیز داروهایشان را پرداخت 
کنند که مجلس شورای اسلامی اعتباری را برای 
این بیماران تحت عنوان کاهش فرانشیز مشخص 
کرد تا بیماران با مراجعه به معاونتهای غذا و دارو، 
مدارک شان را ارائه دهند و ســازمان غذا و دارو 
۷۰ درصد از  فرانشیز سهم بیمار را پوشش دهد.

یک منتقد سینما و مستندساز در خصوص چهل 
و یکمین جشنواره فیلم فجر گفت: افق جدیدی 
در سینمای ایران آشکار شد به خاطر اینکه فیلم 
ها واقعا خوب هســتند نمی گویم حتما فروش 
خوبی دارند، بیشتر به خاطر دیدن اسامی آشنا و 
جدید است که این نوید را به ما می دهد که افراد 
تازه نفس وارد سینما شده اند. سعیده نیک اختر 
بیان کرد: خیلی خوشحال هستم که به جشنواره 
چهل و یکم آمدم به جرات می توانم بگویم این 
جشــنواره به خاطر فیلم هایی که حضور دارند 
خوب و قوی است هر ســاله یک فضایی وجود 
دارد که رســانه ها مطبوعات و منتقدان فیلم ها 
را نگاه می کنند و اســم فیلم و عوامل برای آنها 
مهم است و می شــود گفت یک گمانه زنی می 
کنند که به دیدن فلیم ها به این جشنواره بیایند 
یا نه امسال هم مانند سالهای قبل اسم فیلم ها 
برای مطبوعات مهم بود و آنها با اسامی در فیلم 
های مواجه شدند که برای آنها آشنا نبود یا کمتر 
شناخته شده بودند بنابراین نمی توانستند خیلی 

نظر بدهند ما هم همینطور بودیم.
وی افزود: در جشنواره امسال ما فیلمسازهایی 
داشتیم که فیلم اولی بودند، فیلمسازهای خانم 
نظیر ناهیــد صدیق که آه ســرد و لیلی عاج که 
سرهنگ ثریا را ســاخته اند که نشــان دهنده 

پیشرفت اســت که می توانیم به آینده ای مثل 
خانم قیدی و آبیار که ســینمایی را که خواست 
خودشان است را امســال و سالهای آتی ببینیم 
اتفاقا این ۲ فیلم در شرایط بسیار سخت ساخته 

شده اند.
نیک اختر ادامه داد: در این جشنواره فیلم هایی 
با موضوعــات جدید و ژانرهــای متفاوت مانند 
سینمای اجتماعی، ســینمای جنگ، فیلم ملو 
درام، طنز اجتماعی داشتیم.در فیلم های جنگل 
پرتقال و چرا کریه می کنی رگــه هایی از طنز 
وجود داشت که مورد نیاز جامعه و محترمی بود 
که یک خانواده می تواند بــا فرزند خود آن را در 

سینما ببیند.
این منتقد ســینما و مستندســاز با بیان اینکه 
تاکنــون ۹ فیلم از جشــنواره فجــر را دیده ام، 
توضیح داد: فیلم مورد علاقه من جنگل پرتقال 
و شماره ۱۰ است، در فیلم جنگل پرتقال که یک 
سینمای اجتماعی اســت رگه هایی از سینمای 
نو اجتماعی صدرعاملی که تهیه کننده کار بود، 
دیده می شــد. یک فضایی بین یک دانشجوی 
امروز و دانشجویی که سالها پیش فارغ التحصیل 
شــده در یک لوکیشــن خوش رنگ و لعاب و 
 فضای زیبا در مناطق شــمال کشور فیلمبردای 

شده بود.

پیام تسلیت آیت الله رئیسی برای روسای جمهور ترکیه و سوریهزمان واریز عیدی بازنشستگان تأمین اجتماعی

حضور امیدبخش دولتمردان در خوی

بودجه ناکافی ۶۹ هزار میلیارد تومانی برای دارو

افقی جدید با فیلم های جشنواره فجر در سینمای ایران

سياسیفرهنگی 

تیک طلایی توییتر برای کسب و کارها ۱۰۰۰ دلار آب می خورد

۴



اقتصاد2
ایران

نرخ مالیات بر انتقال دارایی ها 
مشخص شد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی نرخ مالیات بر 
انتقال دارایی هایی را که مشمول طرح مالیات بر 
سوداگری و سفته بازی می شوند، مشخص کردند. 
نمایندگان مجلس در نشست علنی مجلس و در 
ادامه رســیدگی به طرح مالیات بر سوداگری و 
سفته بازی مواد ۲۰ ، ۲۱ و ۲۷ این طرح را بررسی 
و تصویب کردند و مواد ۲۲ تــا ۲۶ آن را نیز برای 
بررسی بیشتر به کمیســیون اقتصادی بازگشت 

دادند.
در ماده ۲۰ آمده است؛ یک تبصره به ماده )۹۳( 
قانون مالیات های مستقیم الحاق می شود: »تبصره 
الحاقی- انتقال دارایی های موضوع بندهای )۱( و 
)۲( ماده)۴( این قانون مشمول مالیات این فصل با 
نرخ مذکور در ماده )۱۳۱( این قانون می شوند. در 
صورتی که تاریخ تملک دارایی های مذکور پیش 
از لازم الاجرا شدن این قانون باشد، صرفاً در چهار 
ســال ابتدای اجرای این قانون، مشمول مالیات 

موضوع این فصل نمی شوند.
در صورت عدم وجود صورتحســاب الکترونیکی 
خرید دارایی های متعلق به اشخاص موضوع این 
ماده کــه دارای دفتر هســتند، در صورتی که بر 
اساس اسناد رســمی، تاریخ تملک آن ها پیش از 
اجرای این قانون باشــد، »تاریخ تملک« دارایی، 
تاریخ درج شــده در سند مذکور است. همچنین 
ارزش درج شــده در دفاتر اشخاص فوق، قیمت 
خرید دارایی های مذکور محســوب می شود. در 
صورتی که دارایی های مذکور از طریق اسناد عادی 
معامله شده اند، تاریخ تملک و قیمت خرید، تاریخ و 
ارزش درج شده در دفاتر اشخاص مذکور است. در 
صورت عدم وجود صورتحساب الکترونیکی خرید 
دارایی های متعلق به اشخاص موضوع این ماده که 
فاقد دفتر هستند یا اطلاعات معاملات در دفتر آنها 
مخدوش است یا موجود نیست، حکم ماده)۶( این 

قانون جاری است.«
براســاس ماده ۲۱ طرح مذکــور؛ در تبصره)۱( 
ماده)۱۰۵( قانون مالیات های مســتقیم عبارت 
»غیرتجــاری« حــذف و عبارت زیر بــه عنوان 
تبصره)۸( به این ماده الحاق می شــود: »تبصره 
۸- انتقال دارایی های موضوع بند)۱( ماده)۴( این 
قانون مشمول استثنای صدر این ماده  نمی شود 
و »عایدی سرمایه« حاصل از انتقال دارایی های 
مذکور پــس از وضع »زیان ســرمایه« حاصل از 
انتقال دارایی های فوق و با رعایت مفاد ماده )۱۴۸( 
این قانون مشمول مالیات به نرخ مقرر در این ماده 
می شود. در صورتی که تاریخ تملک دارایی های 
مذکور و نیز دارایی های موضوع بند)۲( ماده)۴( 
این قانون، پیش از لازم الاجرا شــدن این قانون 
باشد، صرفاً در چهار سال ابتدای اجرای این قانون، 

مشمول مالیات موضوع این فصل نمی شوند.
در صورت عــدم وجود صورتحســاب الکترونیکی 
خرید دارایی های متعلق به اشــخاص موضوع این 
ماده، در صورتی که بر اســاس اسناد رسمی، تاریخ 
تملک آن ها پیش از اجرای این قانون باشد، »تاریخ 
تملک« دارایی، تاریخ درج شده در سند مذکور است. 
همچنین ارزش درج شــده در دفاتر اشخاص فوق، 
قیمت خرید دارایی های مذکور محسوب می شود. در 
صورتی که دارایی های مذکور از طریق اسناد عادی 
معامله شده اند، تاریخ تملک و قیمت خرید، تاریخ و 

ارزش درج شده در دفاتر اشخاص مذکور است.«
بر اساس ماده ۲۷ یک تبصره به شرح زیر به ماده 
)۱۶۹ مکرر( به قانون مالیاتهای مستقیم الحاق 
می شود: »تبصره الحاقی- جهت تکمیل اطلاعات 
سامانه ملی املاک و اسکان کشور:الف- سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشــور موظف است، کلیه 
اطلاعات مربوط به مالکیــت اموال غیرمنقول را 
حداکثر یک ســال پس از لازم الاجرا شدن این 
ماده، با رعایت استاندارها و نیازمندی های اعلامی 
وزارت راه و شهرسازی و سازمان به صورت برخط 

در اختیار آن وزارتخانه و سازمان قرار دهد.
ب- وزارت راه و شهرســازی با همکاری سازمان 
موظف است، مبتنی بر اطلاعات صورتحساب های 
الکترونیکی صادر شده در خصوص معاملات املاک 
و مستغلات، اطلاعات سامانه ملی املاک و اسکان 

کشور را به صورت خودکار به روز رسانی نماید.
ج- کلیه شهرداری ها و دهیاری ها موظفند ظرف 
یک سال از تاریخ لازم الاجرا شــدن این قانون با 
رعایت استاندارهای اعلامی وزارت راه و شهرسازی 
اطلاعات دقیق محــدوده جغرافیایی را در پروانه 
ساختمانی و نیز گواهی اتمام عملیات ساختمانی، 
درج نمایند. سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشور موظف است اطلاعات پروانه های ساختمانی 
مذکور و گواهی اتمام عملیات ســاختمانی را به 
صورت برخط، جهت ثبت در سامانه ملی املاک 
و اسکان کشور در اختیار وزارت راه و شهرسازی 

قرار دهد.

خبر

رئیس ســازمان توســعه 
تجارت ایــران بــا اعلام 
اجرایی شــدن توافقنامه 
تجارت آزاد با اوراســیا از 
اواخر تابستان سال آینده 
گفت: تعرفــه ۹۰ درصد از کالاهــای ایرانی صفر 
خواهد شد.علیرضا پیمان پاک اظهار کرد: طی یک 
سال گذشته چند مورد را در خصوص تجارت آزاد 
و تعرفه ترجیحی اولویت گذاری کردیم که یکی از 
مهم ترین آنها فعال ســازی تجارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا بود که تعرفه بالغ بر ۹۰ درصد 

کالاهای صادراتی ایران صفر خواهد شد.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران افزود: این 
توافقنامه از نظر فنی نهایی شد و از اواخر تابستان 
سال آینده اجرایی خواهد شد.وی ادامه داد: حجم 
تجارت بازار اوراســیا ۷۰۰ میلیارد دلار است و با 
توجه به اینکه چین و ترکیه به عنوان رقبای ایران 
تجارت ازاد با اوراسیا ندارند، فرصت بسیار مناسبی 
برای حوزه تجارت ایران خواهــد بود. پیمان پاک 
گفت: همچنین تعرفه ترجیحی با اندونزی نهایی 
شد و طی سفر وزیر صمت به این کشور امضا خواهد 
شد.وی افزود: بخشــی از محدودیت های تجارت 
ترجیحی با پاکستان که از قبل داشتیم اما متوقف 
شده بود را بررســی کردیم و در حال رفع هستیم.

معاون وزیر صمت اضافه کــرد: همچنین تجارت 
آزاد با ونزوئلا و غرب آفریقا از دیگر فعالیت های ما 

در حوزه کاهش نرخ عوارض کالاهای ایرانی است.
وی اضافه کرد: همچنین صندوق ضمانت صادرات 
با بیش از ۱۰ کشــور مقصد قرارداد تعهدآور امضا 
کرده و بر آن اساس با تاییدیه صندوق کشور مقصد 
از تاجر خارجی می گیــرد بیمه نامه و ضمانت نامه 
برای کالای ایرانی و بالعکس صادر می کند. بنابراین 

ریســک صندوق کاهش و گســتره فعالیت های 
صندوق افزایش یافته اســت. پیمان پاک در مورد 
میزان صادرات غیرنفتی گفت: ۴۵.۳ میلیارد دلار 
صادرات غیرنفتی در ۱۰ ماه اول سال داشتیم که 
رشد ۱۸ درصدی ارزش و ۳ درصدی در وزن داشته 
است. وی افزود: در حوزه پتروشیمی و محصولات 
مشتقات نفتی ۳۶ درصد رشد داشتیم. همچنین در 
حوزه معدن و صنایع معدنی ۵ درصد کاهش ارزش 
اما ۵ درصد افزایش وزن داشتیم که ناشی از کاهش 

قیمتها در حوزه بین الملل بوده است.
معاون وزیر صمت ادامه داد: ۱۵ درصد رشد ارزش 
و ۳ درصد کاهش وزن در بخش صنعت داشــتیم. 
همچنین در حوزه صادرات محصولات کشاورزی 

نیز ۱۴ درصد کاهش ارزش و وزن داشتیم.
وی در مورد بازار آفریقــا گفت: از ۳۰ مرکز تجاری 
که ۸ مرکز در حوزه آفریقا راه اندازی شــده است 

و ۳ رایزن بازرگانــی به قاره آفریقا اعــزام کردیم. 
پیمان پاک تصریح کرد: در دوره های قبل نسبت به 
بازارهای بکر بی توجهی شد و ما سعی داریم در این 
حوزه ها وارد شویم؛ به عنوان نمونه صادرات فنی و 

مهندسی به آفریقا ۶۰۰ درصد افزایش یافت.
به گفته وی، تجارت با آفریقا تا پایان ســال به ۱.۲ 
میلیارد دلار خواهد رســید که ۹۵ درصد این رقم 
مربوط به صادرات کالاهای ایرانی می شــود. وی با 
اشاره به کارشــکنی ها در ارتباط تجاری با روسیه، 
اظهار کرد: اگر کشتیرانی ما کشــتی های رورو را 
خریده بود امروز در حوزه آذربایجان کمتر مشکل 
داشتیم و با ۳ کشتی می توانستیم صادرات داشته 
باشیم و امروز نمی گفتیم چرا از بازار خوبی که در 

روسیه به وجود آمده استفاده نمی کنیم.
معاون وزیر صمت در مورد میــزان تهاتر، گفت: از 
ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون بیش از ۲ میلیارد 

دلار عدد تهاتر بوله است. وی افزود: در تهاتر نفت 
و نهاده دولت حصور دارد اما در سایر تهاترها بخش 
خصوصی فعال اســت و اگر این تهاتر مثبت نباشد 
بخش خصوصی تهاتر انجام نمی دهد. پیمان پاک 
ادامه داد: به دلیل ترکیب صادرات و واردات برآیند 
ســود تاجر افزایش می یابد و بنابراین تاجر انگیزه 

برای تهاتر دارند.
وی در مورد اســتفاده از رمزارز بــرای واردات نیز 
اضافه کرد: یکی از سیاســت های دولت سیزدهم 
ایجاد زیرساخت برای استفاده از رمزارز بود که در 
این بخش دو مشکل داشتیم؛ یکی مشکل قانونی 
بود که این مشکل را حل کردیم و مساله دوم ایجاد 
زیرساخت ای تی مشابه ساختار نیما بود تا رمزارز 
در انجا استفاده شود. پیمان پاک گفت: در این راستا 
با مشارکت اتاق بازرگانی این ظرفیت ایجاد شده و 
منتظر ایجاد حســاب ریالی از سوی بانک مرکزی 
هســتیم و پس از ان به صورت رســمی با رمزارز 

واردات انجام می شود.
معاون وزیر صمت افزود: البنه تاکنون با اســتفاده 
از رمزارز تقریباً ۴۰ تــا ۵۰ میلیون دلار به صورت 
پایلوت با همکاری بانک مرکزی بدون اســتفاده از 
زیرساخت های نرم افزاری واردات انجام داده ایم. وی 
گفت: ساختار کار تمام است و حساب ریالی نیز تا دو 
سه هفته دیگر از سوی بانک مرکزی اعلام می شود 
و تا پایان سال رسماً فرایند رمزارز را پیاده می کنیم.

پیمان پاک افزود: ما به بحث قراردادهای هوشمند 
که خودش یک جایگزین و تکمیل ظرفیت ال سی 
است ورود کرده و در حال پیاده سازی آن هستیم. 
در سامانه رمزارز از ظرفیت قرارداد هوشمند استفاده 
می کنیم. وی گفت: همچنین پلتفرم های ایرانی را 
به پلتفرمهای کشــورهای مقصد متصل خواهیم 
کرد تا از لاینی اســتفاده کنیم که با گذر از تحریم 
و مشــکلات، کار تجارت را به صورت مجازی و نرم 

افزاری انجام دهیم.

صادرات غیرنفتی از ۵۲ میلیارد دلار عبور کرد

استفاده از رمزارز در حوزه تجارت 

ســهم بالای لوازم بهداشتی و 
آرایشی در کالاهای قاچاق

مدیرعامــل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکی اعلام کرد: حجم بســیاری از 
کالاهای قاچاق کشف شــده مربوط به لوازم 
بهداشــتی و آرایشی اســت که منهدم یا باز 
صادرات می شــود. این در حالی است که ۸۵ 
درصد از ایــن محصولات قاچــاق در داخل 
کشــور عرضه می شــود که باید با راه اندازی 
ســامانه های الکترونیکــی جلــوی ســهم 
عظیمی از آن ها را بگیریم. سید عبدالمجید 
اجتهادی درباره آخرین وضعیت قاچاق لوازم 
بهداشــتی و آرایشــی قاچاق که در اختیار 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
قرار می گیرد، اظهار کرد: بر اســاس آخرین 
آمارهای موجود سالانه حدود ۱۲.۵ میلیارد 
دلار کالای قاچاق در کشــور کشف می شود 
اما حجم متنابهی به حساب نمی آید، چرا که 
طبق گزارش مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز به طور متوســط سالانه حدود پنج 
درصد کالاهای قاچاق کشف و ضبط می شود.

وی افزود: حتی اگر تصور کنیم ۱۰ تا ۱۵ درصد 
لوازم بهداشتی و آرایشی وارد شده به کشور که 
قاچاق هستند، کشف می شود باز هم ۸۵ درصد 
از آن ها در داخل کشور عرضه می شوند. بنابراین 
باید با راه اندازی سامانه های الکترونیکی جلوی 
ســهم عظیمی از آن ها را بگیریم. مدیرعامل 
ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با 
اشاره به اینکه درصد بسیار زیادی از کالاهای 
قاچاق کشف شــده، لوازم بهداشتی و آرایشی 
اســت، ادامه داد: در مــورد لوازم آرایشــی و 
بهداشتی که به صورت غیر قانونی وارد کشور 
می شود باید گفت که این کالاهای مکشوفه به 
هیچ وجه از طریق مزایده هــا در داخل عرضه 

نمی شود بلکه انهدام یا باز صادرات می شوند.
اجتهادی اعلام کرد: طبق نظر ســتاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز حدود پنج درصد کالاهای 
قاچاق کشف می شــوند که البته خودشان به 
این مسئله انتقاد دارند. اما برنامه های جدیدی 
برای برخورد با کالای قاچاق در سطح عرضه 
وجود دارد و قرارگاه مبارزه با قاچاق در سطح 

عرضه به همین دلیل راه اندازی شده است.
وی افزود: در زمینه مبارزه با قاچاق باید محیط 
عرضه را ناامن کنیم و اگر نمی توان مانند موبایل 
و دیگر لوازم الکترونیکــی از ظرفیت های نرم 
افزاری برای جلوگیری از قاچاق آن اســتفاده 
کرد. باید برخورد با کالاهای قاچاقی مانند لوازم 
آرایشی و بهداشتی را در سطح عرضه ادامه داد. 
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی تاکید کــرد: همانطورکه مقام معظم 
رهبری در این زمینه تاکیدات ویژه ای داشتند 
که جنس قاچاق را باید تا داخل مغازه ها دنبال 
کرد؛ اگر ایــن اتفاق بیفتــد واردکننده ای که 
کالای قاچاق به کشور می آورد، محیط عرضه 

برایش نا امن شده و دست از این کار می کشد.

شرایط برگشت ارز حاصل از 
صادرات ابلاغ شد

سازمان توسعه تجارت ایران شرایط برگشت 
ارز حاصــل از صادرات به صورت اســکناس 
را ابلاغ کرد. سازمان توســعه تجارت ایران با 
ارسال نامه ای به مدیران صنایع ۵ استان کشور 
نحوه برگشت ارز حاصل از صادرات به صورت 

اسکناس را ابلاغ کرد.
صادرکننده/آورنده در مبادی ورودی کشور 
پس از تشریفات گمرکی، اسکناس حاصل از 
صادرات را تحویل شعب / باجه های بانک ملی 
ایران مستقر در مبادی ورودی می دهد. بانک 
ملی ایران نیز معادل ریالی اسکناس تحویلی را 
براساس نرخ خرید اسکناس مندرج در تابلوی 
صرافی ملی ایران محاسبه و نسبت به تحویل 
رسید آن )به نام صادرکننده / صادرکنندگان( 
به صادرکننــده / آورنــده اســکناس اقدام 
می نمایند. صادرکننــدگان می توانند در هر 
زمان با مراجعه به شعب ارز بانک ملی ایران با 
ارائه رسید، نسبت به دریافت ریال در حساب 

ریالی خود اقدام نمایند.
بدیهی اســت بانک ملی ایران بر اساس تاریخ 
تحویل ارز، نســبت به رفع تعهد صادرکننده 
اقدام خواهد کرد. صادرکنندگانی که تا پیش 
از اجرای این بخشنامه اقدام به ورود اسکناس 
به داخل کشــور کرده اند، با مراجعه به شعب 
ارزی بانک ملی ایران با ارائه اظهارنامه ورود ارز 
به کشور نسبت به فروش ارز خود به آن بانک 
بر اســاس نرخ روز خرید اسکناس مندرج در 
تابلوی صرافی ملی ایران و رفع تعهد صادراتی 

خود اقدام کنند.
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معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: عجله ای 
در اجرای ریــال دیجیتال نداریــم و به تدریج اجرا 
می شــود. »مهران محرمیان« در نشست نهمین 
همایش ســالانه بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت در خصوص سرانجام ریال دیجیتال اظهار 
داشت: »ریال دیجیتال« از شهریورماه عملیاتی شده 
و اقدامات مختلف از حیث امنیتی و فنی بین شبکه 

بانکی انجام می شود تا مشکلی را شاهد نباشیم.
وی افزود: هم اکنون ارز دیجیتال در مرحله آزمایشی 
است و افراد جدید به صورت تدریجی به آن اضافه 
می شوند و عجله ای در این زمینه نداریم و در کل دنیا 

نیز اقدامات در این حیث آرام تر انجام می شود.

به گفته این مقام بانکی معامله با ریال دیجیتال انجام 
شده و تعداد آن محدود بوده است. محرمیان درباره 
نبود اســکناس در برخی خودپردازها، توضیح داد: 
ابزارهای الکترونیک برای خرید، نقل و انتقال وجه 
گسترش یافته و افراد نیاز به پول نقد ندارند. وی ادامه 
داد: در مقاطع خاص نیاز به اسکناس افزایش می یابد 
که حوزه های مربوط در بانک مرکزی در این زمینه 

برنامه ریزی ها لازم را انجام داده اند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی تاکید کرد: 
فناوری اطلاعات در دنیا با کســب و کارها عجین 
شده اســت و بانک هایی که به آن توجه نکنند بازار 
بزرگی را از دست می دهند. وی افزود: ارزش آفرینی 
دیجیتال کلمه کلیدی همایش ســالانه بانکداری 
الکترونیک است و دیجیتال شدن باید در راستای 
خلق ارزش برای مشتری است. معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی بیــان کرد: دیجیتال شــدن 

 موقعی ارزش دارد که برای مشــتری نهایی ارزش
 ایجاد کند.

محرمیان دربــاره آخرین اقدامات اعتبارســنجی 
مشتریان بانک ها، گفت: پروژه اعتبارسنجی اولویت 
بانک مرکزی است و اجماع در این زمینه شکل گرفته 
تا اطلاعات را جمــع آوری کنیم و قدم های مثبتی 
برداشته ایم و خبر خوبی در راه است. بر اساس این 
گزارش نهمین همایش سالانه بانکداری الکترونیک 
یکم و دوم اســفندماه در برج میلاد با مشــارکت 
۵۵ شرکت و بانک برگزار می شــود و علاقه مندان 
می توانند جزییات بیشــتر را از آدرس الکترونیکی 

www.ebps.ir کسب کنند.

»اعتبارسنجی« اولویت بانک مرکزی است

عجله ای در اجرای ریال دیجیتال نداریم
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رئیس هیات مدیره انجمــن صنفی صنعت تایر گفت: 
مهمترین چالشــی کــه در ایــن زمینه وجــود دارد 
قیمت گذاری دستوری است بنابراین درخواست ما این 
است که قیمت از حالت دســتوری خارج یا حداقل در 
بورس کالا عرضه شود.  حمیدرضا عبدالمالکی، رئیس 
هیات مدیره انجمن صنفی صنعت تایر به بررسی چالش 
های موجود در این حوزه پرداخت و اظهار کرد: مهم ترین 
چالشــی اصلی در صنعت تایر قیمت گذاری دستوری 
است که از دستوری خارج و به عبارتی مصلحتی شده 

است.
وی افزود: این نوع قیمت گــذاری چالش هایی را ایجاد 
کرده و سبب شده حاشیه ســود به ۳  و ۴ درصد برسد، 

بنابراین خواهش ما در این زمینه خروج از قیمت گذاری 
دستوری است و قیمت گذاری را در اختیار شرکت ها 
بگذارند یا حداقل اجازه دهند تایر در بورس عرضه شود. 
عبدالمالکی ادامه داد: چالــش دوم در زمینه صادرات 
است، این قیمت گذاری دستوری سبب شده تایر با قیمت 
پایین عرضه شود و همچنین سبب شده زمینه برای سو 

استفاده فراهم و به خارج از کشور قاچاق شود.
رئیس هیات مدیره انجمن صنفی صنعت تایر ادامه داد: 
چالش سومی که ما با آن رو به رو هستیم این است که 
بانک ها حاضر به سرمایه گذاری نیستند چون حاشیه سود 
صنعت کم است و سرمایه در گردش هم خوب نیست. 
وی معتقد اســت عرضه در بورس قیمت ها را کاهش 

می دهد و التهاب بازار را کم می کند. عبدالمالکی ادامه داد: 
صنعت تایر متشکل از ۱۲ واحد تولیدی است که امسال 
یک واحد تولیدی به ما  اضافه شد و ۱۲ واحد تایرهای 
مختلفی را تولید می کنند. رئیس هیأت مدیره انجمن 
صنعتی صنف تایر در ادامه سخنانش گفت: تولید انجمن 
تقریبا ۳۰۰ هزار تن در سال است و تولید داخل کشور 
به ازای هر کیلو گرم زیر یک دلار و واردات بالای  سه و 
نیم تا چهار دلار ارزبری دارد. نیاز کشور در خصوص تایر  
رادیال سواری چیزی در حدود ۲۵ تا ۲۶ میلیون حلقه 
تایر در سال است و در ۱۰ ماهه اخیر ۱۸ میلیون و ۶۵۰ 

هزار حلقه لاستیک سواری تولید کرده ایم.
وی دربــاره آخرین تغییرات و افزایــش قیمت در این 

صنعت اظهار کرد: سال گذشته افزایش نرخی را به ما 
ندادند، در سال ۱۴۰۱ ما درخواستمان ۷۰ درصد بود 
اما به مــا ۳۰ درصد دادند؛ خود ســازمان حمایت هم 
پیشنهادش در این زمینه حدود ۶۰ درصد بود اما تنظیم 
بازار این عدد را به ۳۰ درصد تغییر داد. همچنین در این 
نشســت برخی از فعالان این حوزه حضور داشتند و به 
چالش های قیمت گذاری دستوری اشاره کردند و معتقد 
بودند که بزرگ ترین ظلمی که در این حوزه اتفاق افتاده 
قیمت گذاری دستوری است و اگر این روند ادامه پیدا 
کند حتما این صنعت روبه زوال خواهد بود و درخواست 
داشتند این صنعت از قیمت گذاری دستوری خارج و یا 

اجازه دهند در بورس کالا عرضه شود.

در ۱۰ ماهه سال جاری بیش از یک میلیون و ۵۳۲ هزار 
تن برنج به کشور وارد شده که نسبت به همین بازه زمانی 
در سال گذشته با رشد ۲۲۱ درصدی مواجه شده است؛ 
البته قیمت هر کیلوگرم برنج خارجی با توجه به حذف ارز 

ترجیحی، تفاوت بسیاری با سال گذشته دارد.
در ۱۰ ماهه امســال بیش از یک میلیون و ۵۳۲ هزار و 
۷۶۳ تن برنج از کشورهای هند، پاکستان، امارات، تایلند 
و ترکیه به ارزشی بالغ بر یک میلیارد و ۸۵۹ میلیون و ۶۳ 

هزار دلار به کشور وارد شده است.
این میزان واردات بیش از ۲۲۱ درصد رشــد نسبت به 
واردات بیش از ۴۴۷ هزار تنی برنج در ۱۰ ماهه ســال 
گذشته داشته است. البته نگاهی به قیمت هر کیلوگرم 
برنج هم نشان می دهد که قیمت این محصول نیز با رشد 

قابل توجهی مواجه شده است.

بر اساس جداول گمرک ارزش دلاری هر کیلوگرم برنج از 
۸۵ سنت در سال گذشته به بیش از ۱.۲ دلار در ۱۰ ماهه 
امسال افزایش یافته است. از سوی دیگر نیز سال گذشته 
برنج به عنوان یک کالای اساسی با دلار ترجیحی )۴۲۰۰ 
تومانی( وارد شــده اســت؛ بنابراین ارزش اظهار شده 
گمرکی هر کیلوگرم برنج به طور متوسط ۳۵۸۰ تومان 
بود اما امسال با توجه به حذف ارز ترجیحی هر کیلوگرم 
برنج به صورت متوسط به ۲۲ هزار و ۱۸۷ تومان رسیده 
است. در این میان هند با واردات بیش از ۷۶۲ هزار تن 
برنج سهمی حدود ۵۰ درصد برنج های وارداتی را از آن 
خود کرده و بزرگترین فروشنده این محصول به بازرگانان 
ایرانی است. پس از این کشور برنج پاکستانی با ۵۳۵ هزار 
تن رد رتبه دوم و تایلند با ۱۲۷ هزار تن در رتبه سوم قرار 

گرفته است.

مدیرعامل ایران خودرو در خصوص دستورالعمل 
شــورای رقابت برای عرضه خودرو با قرعه کشــی 
گفت: قرار شده است با هماهنگی با بهمن و سایپا 
اقدام جمعی و نامه نگاری حقوقی با شورای رقابت 
انجام بدهیم و ماجرا را به تجدید نظر ببریم و این راه 

را تا آخر خواهیم رفت.
خطیبی مدیرعامل ایران خــودرو امروز در مجمع 
عمومی این شــرکت با اعلام اینکه قیمت گذاری 
دســتوری ایران خودرو را بیش از هــر چیزی آزار 
داده اســت، گفت: مطالعات ما نشــان می دهد بر 
خلاف قرعه کشــی، ۸۰ درصد خریــداران بورس 
مشــتری واقعی هســتند. در همین زمینه ما نیز 
 موفــق شــدیم خــودرو را زیــر قیمت بــازار در

 بورس بفروشیم.

وی در خصوص دســتورالعمل شورای رقابت برای 
عرضه خودرو با قرعه کشــی افزود: قرار شده است 
با هماهنگی با بهمن و ســایپا اقدام جمعی و نامه 
نگاری حقوقی با شــورای رقابت انجــام بدهیم و 
 ماجرا را به تجدیــد نظر ببریم و ایــن راه را تا آخر 

خواهیم رفت.
مدیرعامل ایران خودرو  با اعلام اینکه ایران خودرو 
برای همیشــه با تولید ناقــص خداحافظی کرد، 
گفت: در این مســیر ۲۵ درصد ارتقــای کیفیت 
هم در محصــولات این شــرکت به وجــود آمده 
اســت. علاوه بر این با شناســایی گلــوگاه های 
شــبکه تأمین از ۳۰ آبان مــاه بیــش از ۲ هزار و 
 ۱۰۰ میلیارد تومان صرفــه جویی هزینه به وجود 

آمده است.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران گفت: بازار خودرو نیازمند 
واردات خودرو های کارکرده و نو با تعرفه ۲۰ تا ۳۰ درصدی 
است. ســعید موتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاهداران و 
فروشــندگان خودرو تهران درخصــوص وضعیت قیمت 
انواع خودرو های داخلی در بازار و تاثیر نوسان نرخ ارز بر این 
خودرو ها گفت: پس از افزایش نرخ ارز قیمت انواع خودرو ها 
در بازار افزایش یافت و قیمت انواع خودروها در مقایسه با ده 
روز گذشته تغییری نداشته است. اختلاف قیمت کارخانه و 

بازار نیز همچنان بالاست.

او به قیمت تعدادی از خودرو های داخلی اشاره کرد و افزود: 
سمند با قیمت ۴۵۰ میلیون تومان، پژو پارس سفارشی با 
رینگ حدود ۴۷۵ میلیون تومان، پژو ۲۰۶ تیپ دو حدود 
۴۶۷ میلیون تومان و رانا با قیمت ۴۵۰ میلیون تومان به بازار 
عرضه می شوند. از میان خودرو های مونتاژی، هایما قیمتی 
معادل یک میلیارد و ۳۹۰ میلیون تومان در بازار دارد. رئیس 
اتحادیه نمایشگاهداران و فروشــندگان خودرو تهران در 
خصوص قیمت انواع محصولات شرکت سایپا گفت: تیبا 
۳۰۹ میلیون تومان، تیبا دو ۳۱۴ میلیون تومان، کوئیک 

اتوماتیک ۴۱۰ میلیون تومان، کوئیــک R دند های ۳۱۸ 
میلیون تومان و کوئیک R اتوماتیک حدود ۴۲۰ میلیون 
تومان در بازار به فروش می رسند. موتمنی با بیان اینکه از 
ابتدای بهمن تاکنون انواع خودرو ها یک تا دو میلیون نوسان 
قیمت در جهت مثبت یا منفی داشته اند، تاکید کرد: تغییر 
خاصی در قیمت ها رخ نداده و همچنان محدودیت عرضه 
در بازار وجود دارد. او در خصوص ورود شورای رقابت به حوزه 
سیاست گذاری و قیمت گذاری برای کالای خودرو گفت: 
هر بازاری که انحصار در آن برقرار اســت، نیازمند ناظر نیز 

است. مشکل کنونی بازار خودرو انحصار است و تا زمانی که 
وضعیت بدین گونه است، پیشرفتی در خودروسازی حاصل 
نخواهد شد. رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران با ابراز مخالفت نســبت بــه قیمت گذاری 
دستوری گفت: قیمت گذاری دستوری مشروط بر صدور 
مجــوز واردات خودرو های کارکــرده و همچنین واردات 
خودرو های نو با تعرفه پایین ۲۰ تا ۳۰ درصد به بازار و آزادی 
خودروسازان در تعیین قیمت خودرو های داخلی است. در 

این شرایط خریدار از حق انتخاب برخوردار خواهد بود.

عرضه تایر در بورس کالا

درخواست تجدید نظر خودروسازان در دستورالعمل شورای رقابتواردات برنج رکورد زد

بازار خودرو نیازمند واردات خودرو های با تعرفه ۲۰ تا ۳۰ درصدی 
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نایب رییس شورای رقابت از ادامه فعالیت سامانه 
یکپارچه فروش خودرو خبر داد و گفت: در دوران 
گذار از وضعیت فعلی نیاز است سامانه ای برای 
عرضه محصولات تولیدی خودروســازان وجود 
داشته باشد. این ســامانه در چارچوب تصمیم 
شورای رقابت، ســامانه فروش یکپارچه خودرو 
پیش بینی شده اســت اما به معنای تایید قرعه 
کشی نیست؛ این ســامانه صرفا ابزاری است که 
خودروهــای تولیدی به مصــرف کننده واقعی 

عرضه شود.
محمود دودانگه با تاکید بر اینکــه بازار خودرو 
قرار اســت در چارچوب مصوبه شــورای رقابت 
تنظیم شــود، اظهار کرد: با بررســی های انجام 
شــده شــورای رقابت بازار خودرو را انحصاری 
تشخیص داده اســت؛ بنابراین طبق بند ۵ ماده 
۵۸ قانون سیاســت های اصل ۴۴ قانون اساسی 
باید دســتورالعمل تنظیم بازار خــودرو دراین 
مورد تدوین و اجرایی شــود. این دستورالعمل 
چند محور دارد، یکی از این محورها واقعی شدن 
قیمت خودروها اســت. درواقع قیمت بسیاری 
از خودروهــای تولیدی بنگاه های خودروســاز 
واقعی نیست و پایین تر از قیمت تمام شده است، 
بنابراین قرار است قیمت خودروها واقعی شود که 
این مهم می تواند به خودروســازان کمک کند و 

زیان آنها را پوشش دهد.
وی افزود: یعنی شــورای رقابت نه تنها معتقد 
است خودروسازها نباید زیان کنند بلکه بر این 
باور است که این شــرکت ها حتما باید سودده 
باشند. این پیام واضح از سوی شورای رقابت اعلام 
شده است و این شورا نمی خواهد قیمت گذاری 
دســتوری که به زیان خودروسازان است تداوم 
داشته باشد. این موضوع می تواند به خودروسازان 
کمک کند که بتوانند تولید خود را افزایش دهند، 
سرمایه گذاری جدید داشته باشند و محصولات 

جدید ارائه کنند.
دودانگه با اشاره به عرضه خودرو در بورس کالا و 
معامله خودرو با قیمت پایین تر از بازار عنوان کرد: 
بازار خودرو دو طرف دارد. یک طرف عرضه یک 
طرف تقاضا؛ فروش خودرو در بورس کالا منافع 

طرف عرضه را بیشــینه می کند، ولی آیا منافع 
مصرف کنندگان مورد توجه قرار می گیرد؟ فرض 
کنید قیمت تمام شــده به اضافه سود برای یک 
خودرو ۱۰۰ واحد اســت، اگر خودروساز مجاز 
باشــد در فرایندی حراج گونه خودرو را با قیمت 
۲۰۰ واحــد عرضه کند، منافــع مصرف کننده 

چگونه تامین می شود؟
این عضو شورای رقابت با تاکید بر اینکه قیمت 
خودرو در بــازار واقعی نیســت، اظهــار کرد:  
قیمت هایی که در بازار است به دلیل تقاضاهای 
سفته گرایانه، واقعی نیست. اگر در بازار تقاضای 
واقعی باشــد و عرضــه به حد کافــی رخ دهد، 
خودرویی با قیمت تمام شــده ۱۰۰ واحد نباید 
۲۰۰ واحد به دست مصرف کننده برسد. موضوع 
مهم برای شورای رقابت این است که یک فضای 
رقابتی در بازار شــکل بگیرد و هم منافع تولید 

کننده حفظ شود و هم منافع مصرف کننده.
دودانگه در پاسخ به اینکه با توجه به اینکه وزارت 
صمت از حذف سامانه یکپارچه خبر داده بود چرا 
در دستورالمعل شورا باز هم به تداوم این سامانه 
اشاره شده اســت؟ گفت: پیش بینی شورا این 
اســت که با تداوم تولید و عرضه خودروسازان و 
همچنین انجــام واردات و اعمال ضوابطی برای 
طرف تقاضا، میزان تقاضاها واقعی می شــود و 
نیازی به قرعه کشی نخواهد بود اما در دوران گذار 
از وضعیت فعلی نیاز است سامانه ای برای عرضه 
محصولات تولیدی خودروســازان وجود داشته 
باشد. این ســامانه در چارچوب تصمیم شورای 
رقابت، ســامانه فروش یکپارچــه خودرو پیش 
بینی شده اســت اما به معنای تایید قرعه کشی 
نیست؛ صرفا ابزاری است که خودروهای تولیدی 

به مصرف کننده واقعی عرضه شود.
شورای رقابت دستورالعمل تنظیم بازار خودروها 
را منتشر کرد که بر اســاس آن عرضه کنندگان 
خــودرو را موظف به اجــرای تعهداتی در هفت 
بند کرده اســت؛ نکته قابل توجه این است که 
شــورای رقابت در بندهای ۴ و ۵ دستورالعمل 
صادره، بر عرضه خودرو در سامانه یکپارچه اشاره 

کرده است.

 یک استاد دانشگاه و کارشناس صنعت خودرو بر 
این باور است که دستورالعمل جدید شورای رقابت 
به معنای سرشاخ شدن با کل نظام اقتصادی است. 
شورای رقابت با دستورالعملی عجیب خود بازارها 
را شوکه کرد؛ دستورالعملی که با اجرایی شدن آن 
عرضه خودرو در بورس متوقف می شود، فرایندی که 
از نخستین  ماه های سال ۱۴۰۰ آغاز شد و با اجرایی 
شــدن بیش از ۱۵۲ خودرو در رنگ ها و مدل های 

مختلف روی تابلوی معاملات رفت.
دستورالعمل جدید شورای رقابت منوط به توقف 
عرضه خودرو در بورس نمی شود، بلکه در این دستور 
العمل آمده است بازار تمامی خودروهای سواری، 
خودروهای تولیدی، مونتــاژ و وارداتی، انحصاری 
تشخیص داده شده است و از این پس مشمول این 
دستورالعمل هستند. این در حالی که ماهیت شورای 
رقابت حذف انحصار است و اکنون با ایجاد دستور 

العمل انحصار را تحکیم می بخشد.
امیرحسین کاکایی، کارشــناس صنعت خودرو و 
استاد دانشگاه علم و صنعت، در گفت و گو با خبرنگار 
خبرآنلاین با اشاره یه اینکه دســتورالعمل اخیر 
شورای رقابت یک تراژدی اقتصادی است، گفت:» 
این دستورالعمل من را یاد حمله اسکندر به ایران 
انداخت که با تخریب ایرانیان همراه شد و شورای 
رقابت نیز با بازگشت شکوهمندانه نابودی صنعت 

خودرو را جشن گرفته اســت.« این استاد دانشگاه 
با اشــاره به بند دو این دســتورالعمل " به منظور 
بهبود رقابت پذیری و تنظیم عرضه خودرو، شورای 
رقابت با همــکاری وزارت صمت، ســالانه میزان 
و نوع واردات خودرو را تعییــن می کند " گفت:» 
شــورای رقابت خیلی واضح، حتی واردکنندگان 
خودرو را نیز شــامل انحصار می دانــد و حتی اگر 
فرض کنیم که این بند درســت است نیز در هیچ 
کجای مصوبه به دنبال بر هــم زدن این انحصار و 
ایجاد رقابت نیست بلکه بر این باور است که، حالا 
که بازار انحصاری اســت من می گویــم که با این 
 انحصار چه کنیم و گویا شیر کنترل توزیع رانت را 

در دست دارد.«
کاکایی با اشاره به اینکه در این دستورالعمل، شورای 
رقابت، حتی برای خریــداران نیز تعیین و تکلیف 
می کند؛ گفت:» شــورای رقابت نه تنها عرضه را 
رقابتی نکرده است، بلکه برای خریداران نیز تعیین و 
تکلیف می کند، مشکل ما در بازار خودرو محدود به 
خودروهای ارزان قیمت بود، که شورای رقابت با این 
دستورالعمل مشکل را به کل صنعت خودرو و حتی 

خودروهای میلیاردی نیز می کشاند.«
این اســتاد دانشــگاه در ادامه گفــت:» پیش از 
آنکه قرعه کشــی راه بیافتد، من گفتــه بودم که 
این قرعه کشــی نوعی لاتاری ملی است و تبعات 

خطرناکی دارد و باعث می شــود تمام مردم ایران 
وارد بازار دلالی شــوند و دلال خودرو شوند و این 
دستورالعمل شورای رقابت، دلالی را تنها منوط به 
خودروهای ارزان قیمت نمی کند، بلکه به کل بازار 

خودرو تعمیم می دهد.«
کاکایی در ادامه با بیان این نکته که بازار به معنای 
"هوش جمعی" اســت؛ گفت:» در ســال ۱۳۹۷ 
میلیون ها ســکه را به حراج گذاشتند تا قیمت ها 
کاهش یابد، ولی قیمت ها بــالا رفت چراکه هوش 
جمعی به عنوان مثال می گوید که قیمت این سکه 
به جای یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، ۳ میلیون 
و ۴۰۰ هزار تومان اســت و با افزایش عرضه اتفاقی 
در بازار رخ نداد و در نتیجه دولت نمی تواند با هوش 
جمعی مبارزه کند، بلکه باید از هوش جمعی استفاده 
کند. اگر هوش جمعی می گوید پراید ۳۰۰ میلیون 
تومان است، واقعا همین قیمت است و اگر شورای 
رقابــت از اینکه پراید ۳۰۰ میلیون تومان اســت، 
ناراحت است، نباید پراید را حبس کند و بر سر هوش 
جمعی بزند، بلکه باید بر روی عواملی که قیمت را بالا 

برده است، کار کنید.«
به گفته این استاد دانشــگاه، رفتار بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد، صنعت و سایر وزارت خانه ها و چاپ 
پول بدون پشتوانه، عواملی هستند که منجر به پراید 

۳۰۰ میلیون تومانی شده اند.

گزارش مرکز آمار ایــران از تحولات 
بازار مسکن حاکی از آن است که طی 
دیماه امسال متوسط قیمت مسکن در 
شهر تهران به حدود ۵۵ میلیون تومان 
رسیده است.بر اســاس جدیدترین 
آمار مرکز آمار ایران نرخ تورم سالانه 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران 
طی دیماه امسال به عدد ۴۰.6 درصد 
رسیده که نسبت به همین اطلاع در 
ماه قبــل)۳۷.۱ درصــد(، ۳.۵ واحد 

درصد افزایش داشته است.
در دی مــاه ۱۴۰۱ شــاخص قیمت 
آپارتمان  هــای مســکونی شــهر 
تهران به عدد ۱۹۱.۴ رســیده است 
که نســبت به مــاه قبــل )۱۷۴.۳( 
 بالــغ بــر ۹.۸ درصــد افزایــش 

داشته است.
طی ماه گذشــته تورم ماهانه قیمت 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران 
۹.۸درصد بوده است. تورم ماهانه دی 
ماه در مقایسه با همین اطلاع در ماه 
قبل )۴.۱ درصــد(، ۵.۷ واحد درصد 
افزایش داشته اســت.همچنین تورم 

نقطه به نقطه قیمــت آپارتمان  های 
مسکونی شهر تهران به عدد 66 درصد 
رسیده است. تورم نقطه به نقطه این 
ماه در مقایسه با ماه قبل )۵۲.۱درصد( 
۱۳.۹ واحــد درصد افزایش داشــته 

است.
 نرخ تــورم ســالانه دیماه امســال 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران 
به عدد ۴۰.6 درصد رسید که نسبت 
به همین اطلاع در مــاه قبل)۳۷.۱ 
درصــد(، ۳.۵ واحد درصــد افزایش 
داشته است.در دی ماه ۱۴۰۱ متوسط 
وزنی و حسابی قیمت آپارتمان  های 
مسکونی فروش رفته در شهر تهران به 
ترتیب به ۵۴۹۲6۳ و ۵۲۷۷۹۷ هزار 
ریال رسیده است. در این ماه منطقه 
یک با متوسط وزنی قیمت ۱۱۱۸6۲۷ 
هزار ریال )۱۱۱ میلیون و ۸6۲ هزار 
تومان( بیشــترین و منطقــه ۱۸ با 
متوسط وزنی قیمت ۲۷۸۸۴۳ هزار 
ریال )۲۷.۸ میلیون تومان( کمترین 
قیمت را در بین مناطق ۲۲ گانه شهر 

تهران به خود اختصاص داد ه  اند.

رئیس اتــاق اصناف زنجان بــا بیان اینکه دولــت با الحاق 
متممی، مالیات سال ۱۳۹۹ اصناف را بر اساس کارکرد کارت 
خوان دریافت می کند، گفت: این متمم برخلاف توافقنامه 
است، لذا در بین اصناف نارضایتی ایجاد کرده است. محمد 
بازرگان، رئیس اتاق اصناف مرکز استان زنجان در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس، در زنجان تعداد واحد های صنفی فعال در 
مرکز استان را ۳۰ هزار واحد اعلام و اظهار کرد: این واحدهای 
صنفی در قالب ۴۲ اتحادیه و در رسته های خدماتی، توزیع و 

تولیدی فعالیت می کنند.
رئیس اتاق اصناف زنجان با تاکید بر برنامه ریزی برای به روز 
رســانی اتاق اصناف افزود: در این راســتا نسبت به بازرسی 
میدانی از بازار همه روزه اقدام شــده و امور این حوزه رصد 
می شود. بازرگان از تسویه یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
از بدهی اتاق اصناف از مهرماه سال جاری تا کنون خبر داد و 

افزود: هماهنگی برای دریافت یک در هزار امور مالیاتی هم که 
تاکنون دریافتی انجام نشده، که اگر پرداخت شود مبلغ قابل 
توجهی خواهد شد که مشکلات را حل خواهد کرد. رئیس اتاق 
اصناف زنجان به خرید یک قطعه زمین در گذشــته اشاره و 
تصریح کرد: برای استفاده از این دارایی در راستای اهداف اتاق 
اصناف هم اقداماتی انجام شده است. وی از برنامه ریزی برای 
ســاماندهی اتحادیه املاک خبر داد و گفت: این ساماندهی 
توسط هفت گروه درحال اجرا است. بازرگان به همکاری چهار 
مشاور به صورت رایگان با اتاق اصناف اشاره و تاکید کرد: بیمه، 
مالیات، حقوقی و حسابرسی چهار مشاوری هستند که کار 
ارائه مشاوره به فعالان اصناف را در طول هفته انجام می دهند.

بازرگان به تورم موجود در بازار اشاره و تاکید کرد: باید متوجه 
بود در این مورد کار زیادی از دست اصناف بر نمی آید منتهی 
میانگین شکایت های ماهانه در حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ مورد است 

که بالای ۷۰ درصد از آن ها حل و مابقی به تعزیرات ارســال 
می شــود. رئیس اتاق اصناف زنجان رسیدگی به مشکلات 
اصناف که بخشی از مردم جامعه هستند را اولویت اتاق اصناف 
عنوان و تاکید کرد: در این مورد اخذ مالیات از اصناف بسیار 

بالا و از عمده مشکلات است.
وی با بیان اینکه امور مالیاتی با تصویب یک متمم مالیات سال 
۱۳۹۹ را هم بر اساس کارکرد کارت خوان ها دریافت می کند، 
افزود: این اقدام موجبات نارضایتی را فراهم کرده، چرا که بر 
اساس توافقات انجام شــده قرار نبود مالیات سال ۱۳۹۹ بر 

اساس کارکرد کارت خوان انجام شود.
بازرگان به دســتور دادســتان زنجان در مورد رسیدگی به 
بنگاه های املاک، ضمن تاکید بر ساماندهی فعالیت مشاوران 
املاک گفت: به نظر من بالا بودن تعداد واحدهای بنگاه املاک 
تاثیر زیادی در افزایش قیمت ها نخواهد داشت، چرا که هستند 

شهرهای با موقعیت شهر زنجان که آمار بنگاه های فعال در آن 
شهر بسیار بیشتر از زنجان است بنابراین صدور یا عدم صدور 
مجوز برای فعالیت بنگاه ها تاثیری در افزایش قیمت ندارد، 
کما اینکه بالا بودن مشاور املاک منجر به ایجاد رقابت و پایین 
آمدن قیمت هم بشود. رئیس اتاق اصناف زنجان فیش های 
مسکن ملی را بخشی از مشکلات موجود در عرصه بنگاه داری 
املاک عنوان کرد و افزود: خرید فروش فیش های شرکت های 
تعاونی و مسکن ملی، معضلاتی را به وجود آورده است که به  
اعضای تحت پوشش اتحادیه املاک ممنوعیت معاملات فیش 
تعاونی ها و مسکن ملی اعلام شده است. وی با تاکید بر پای 
کار بودن اتاق اصناف برای ساماندهی اتحادیه مشاوران املاک 
گفت: خرید و فروش فیش های مسکن ملی در زنجان ممنوع 
شده ولی متخلفانی هستند که در شهرهای همجوار اقدام به 

این کار می کنند.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در حال حاضر یکی از مشکلات 
بخش کشاورزی این است که اطلاعات دقیقی از محصولات و 

فعالیت ها در دست نیست.
از دستاوردهای مرکز تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
با حضور سیدجواد ســاداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی در 
محل این مرکز رونمایی شد. سیدجواد ساداتی نژاد در ابتدا 

سخنان خود گفت: تجربیات سال های قبل نشان از فعالیت 
سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( داشته 
و امروز ضرورت دارد این فعالیت ها در حوزه رشد محصولات 
ســرعت بگیرد. دســتاوردهای تحقیقاتی باید با شتاب به 
مرحله اجرا رسیده و کاربردی شود. وی افزود: انتظار مردم و 
کشاورزان این است که نتایج این تحقیقات در اجرا دیده شود. 

به این ترتیب معیشت بهبود یافته و تولیدات بخش کشاورزی 
سالم تر و سازگارتر پیگیری شوند. وزیر جهاد کشاورزی در 
ادامه سخنان با اشاره به بازدید رهبر معظم انقلاب از نمایشگاه 
کشــاورزی تصریح کرد: رهبر معظم انقلاب در این بازدید 
چند توصیه داشتتند، یکی از این توصیه ها مربوط به امنیت 
غذایی با توجه به شرایط موجود جهانی بود. این دغدغه باید 

در دستور کار سازمان تات قرار گیرد. این عضو کابینه دولت 
سیزدهم در این باره یادآور شد: رهبر معظم انقلاب در بازدید ۳ 
ساعت خود از نمایشگاه کشاورزی آمار و اطلاعات کشاورزی 
را با جزئیات پرسش کردند. در حال حاضر یکی از مشکلات 
بخش کشاورزی این است که اطلاعات دقیقی از محصولات و 

فعالیت ها در دست نیست.

سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ با اشــاره به مصوبه این کمیســیون برای 
مجوز به دولت برای انتشــار ۱۸۷ هزار میلیارد 
تومان اوراق مالی - اسلامی گفت که کمیسیون 
تلفیق در مصوبه ای ســقف تســهیلات مالی و 
خارجی برای طرح های دولتــی و غیردولتی در 
سال آینده را ۳۰ میلیارد یورو تعیین کرد. رحیم 
زارع در تشریح مصوبات کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه اظهار کرد: ســهم صندوق توسعه ملی از 
منابع حاصل از صادرات نفت خام، میعانات گازی 
و خالص صادرات گاز ۴۰ درصد تعیین شد، سهم 
شــرکت ملی نفت نیز از کل صادرات نفت خام و 
میعانات گازی ۱۴.۵ درصد و سه درصد نیز سهم 
مناطق نفت خیز، گازخیز و توسعه نیافته شد ۴۲.۵ 

درصد سهم نفت در بودجه عمومی است.
وی اضافه کرد که بودجه مربوط به منابع نفت و 
گاز و درآمدهای حاصل از صادرات و مشتقات آن 
و هدفمندی یارانه ها طبق جدولی مشخص شده 
اســت که در آن همه چیز واضح و روشن است. 
زارع با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق در مورد 
گازهای مشغل اظهار کرد: با ساماندهی در حوزه 
پتروشیمی ها و گازرســانی امکان صرفه جویی 
حدود چهار میلیارد دلار در حوزه گازهای مشعل 
وجود دارد لــذا وزارت نفت مکلف شــد که اگر 

گازهای مشعل یا فلر را جمع آوری نکند به ازای هر 
مترمکعب ۵۰۰ تومان جریمه می شوند. همچنین 
هدررفت گاز در شــبکه سراسری تا چهار درصد 
قابل قبول است و غیر از آن به ازای هر مترمکعب 

وزارت نفت ۵۰ تومان جریمه می شود.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ ادامــه داد: کمیســیون تصویب کرد که 
سقف تســهیلات مالی خارجی برای طرح های 
دولتی و غیردولتی در سال ۱۴۰۲ معادل ریالی 
۳۰ میلیارد یورو شود همچنین به دولت اجازه داده 
شد تا سقف دو میلیارد یورو کمک های بلاعوض 
بین المللی از ســوی موسسات و ســازمان های 

بین المللی دریافت کنند.
وی ادامه داد: شــرکت های دولتی تا ســقف ۱۰ 
هزار میلیارد تومان اوراق مالی – اسلامی ریالی 
با تضمین و بازپرداخت اصل و ســود توسط خود 
منتشــر می کند همچنین به دولــت اجازه داده 
می شــود برای تامین مالی مصارف این قانون تا 
۱۸۵ هزار میلیــارد تومان )همت( انــواع اوراق 
مالی – اسلامی منتشر کند، دو همت هم مجوز 
انتشار اوراق برای کشاورزی اضافه شد یعنی جمعا 
به دولت مجوز انتشار اوراق تا ۱۸۷ همت داده شد.

وی همچنین اظهار کرد: به شهرداری های کشور 
و سازمان های وابسته به آن اجازه داده شد با تایید 

وزارت کشــور تا ســقف ۱۵ همت اوراق مالی – 
اسلامی ریالی با تضمین خود و با بازپرداخت اصل 
و سود آن توسط همان شهرداری ها منتشر کنند 
علاوه بر این آنها می توانند تا سقف ۱۲ همت اوراق 

مشارکت با تضمین خود منتشر کنند.
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ ادامه داد: پنج همت از سقف ۱۸۷ همت 
اوراق مشارکت برای تکمیل طرح های نیمه تمام 
خوابگاه های متاهلی دانشــگاهی و یا پروژه های 
تازه شــروع شــده برای خوابگاه هــای متاهلی 
اختصاص داده می شــود. علاوه بر این دو همت 
برای این ســقف برای آب، راه حوزه روستایی و 
عشایری هزینه خواهد شد؛ مبلغ پنج همت مجوز 
انتشار اوراق مالی – اسلامی به قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا داده شد.
زارع گفت: کمیســیون تلفیــق در مصوبه ای به 
وزارت نفت مجوز داد که در سال آینده نسبت به 
فروش مواد اولیه قیر از محل تحویل نفت خام به 
پالایشگاه ها تا سقف ۲۵ همت اقدام کند این مبلغ 
در لایحه بودجه ۱۹ همت بــود. وی اضافه کرد: 
همچنین به وزارت اقتصاد اجازه داده می شــود 
به منظور حمایت از سهامداران خرد تا ۱۰ همت 
از سهام دولت در شرکت ها را در اختیار صندوق 

تثبیت بازار سرمایه قرار دهد.

از مهم ترین برنامه های دولت 
سیزدهم، راه اندازی نهضت 
احیای واحدهــای تعطیل و 
نیمه تعطیل در کشور است. 
دولت از طریق ستاد تسهیل 
رفع موانع تدابیری دیده است اما بسیاری از این واحدها 
با تسهیلات احیا نخواهد شــد. زیرا گاهی با تسهیلات 
مشکلات ساختاری و مدیریت آن بنگاه اقتصادی حل 
نخواهد شد. راه بهتر برای این واحدها، سرمایه گذاری 
اســت. به گفته فعالان اقتصادی معقول این است که 
سرمایه گذار جدید را به طرف واحدهای راکد و تعطیل 
و یا واحدهای نیمه تمام هدایت کــرد تا از اتلاف منابع 

جلوگیری کرد. 
در همیــن رابطه رئیس ســازمان صنایــع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران از بازگشــت ۲ هزار و ۳۷۰ 
واحد تولیدی راکد به چرخه تولید خبر داد. علی رسولیان 
اظهار کرد: برنامه افزایش ظرفیت تولید را در دو بخش 
واحدهای کامل تعطیل و واحدهای زیر ظرفیت دنبال 

می کنیم که ۵۷ درصد صاحبان واحدهای راکد راغب 
به احیا هستند و 6۲ درصد واحدها نیز امکان احیا دارند. 
رئیس ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران افــزود: از ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون تعداد 
واحدهای راکد ۱۴ درصد کاهش یافته اســت یعنی از 
۸ هزار و ۵6 واحد به 6 هزار و ۹۱۵ واحد راکد رسیده ایم.

وی ادامه داد: از ابتدای سال جاری تاکنون نیز یک هزار 
و ۱۹۱ واحد صنعتی- تولیدی راکد احیا شده که ۲۷۰ 
خارج از شهرک های صنعتی بوده و ۹۲۴ واحد نیز داخل 
شــهرک ها و نواحی صنعتی بوده است. رسولیان ادامه 
داد: همچنین یک هزار و ۷۴ واحدی که زیر ۵۰ درصد 
کار می کردند که هم اکنون به بــالای ۵۰ درصد تولید 
رسیدند. معاون وزیر صمت افزود: در مجموع ۲ هزار و 
۳۷۰ واحد تولیدی راکد مجدد به چرخه تولید بازگشتند. 
وی تصریح کرد: از ۲ هزار و ۱66 واحد جدید بهره برداری 
شد که ۳۳ هزار شغل ایجاد کرده است. رئیس سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی افزود: در ۹ ماهه 
امســال ۴۰ هزار هکتار جدید به شهرک های صنعتی 
اضافه کردیم تا نیازهای فعالان اقتصادی را برآورده کنیم.
وی ادامه داد: برای هر استان راه اندازی ۵ شهرک انرژی 

خورشــیدی را برنامه ریزی کرده ایم. رسولیان گفت: از 
ابتدای سال گذشته بیش از ۱۷۰۰ واحد کارگاه کوچک 
و امسال از ۷۳۰ کارگاه جدید بهره برداری کردیم. معاون 
وزیر صمت افزود: همچنین 6۳ شــهرک خصوصی در 
کشور وجود دارد. وی با بیان اینکه امسال ۸۸ جلسه حل 
اختلاف داشــتیم، ادامه داد: تاکنون ۸۰۰ هکتار فسخ 

داوری شده که تاکنون ۴66 هکتار را پس گرفته ایم.
رسولیان در مورد شهرک های صنعتی مشترک، گفت: 
توافقات اولیه با ترکیه، عراق، آذربایجان و ارمنســتان 
داشته ایم که پیش نویس اولیه هم تهیه شده است اما برای 
ایجاد شهرک مشترک نیاز به مصوبه مجلس داریم و باید 
این موضوع قانونی شود. معاون وزیر صمت اضافه کرد: 
البته با ترکیه تا جاهایی جلو رفته ایم و هزینه های مربوط 
به انرژی و… شهرک را بررسی کردیم که البته هنوز به 
جمع بندی نرسیده ایم. سایر کشورها هم هنوز خوب پای 
کار نیامده اند. وی ادامه داد: همچنین قصد داشتیم در 
کشورهای دیگر سرمایه گذاری کنیم یا خارجی ها در این 
حوزه در ایران سرمایه گذاری کنند. البته در این ارتباط 
در تبریز یک شهرک صنعتی خصوصی داریم که توسط 

خارجی ها سرمایه گذاری شده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲ هزار و ۳۷۰ واحد تولیدی راکد به چرخه تولید برگشت 

رکوردزنی در کاهش واحدهای راکد
راه اندازی شهرک های صنعتی مشترک با ترکیه، عراق، آذربایجان و ارمنستان

پیش بینی جهش بیشتر قیمت خودرو در سال آینده

نارضایتی اصناف از اخذ مالیات بر اساس کارکرد کارتخوانمتوسط قیمت مسکن تهران ۵۵ میلیون تومان شد

آمار دقیق در حوزه کشاورزی وجود ندارد

دولت می تواند تا ۱۸۷ همت اوراق مالی - اسلامی منتشر کند

نایب رئیس شورای رقابت:

قیمت خودرو واقعی می شود
اصلاح قوانین مالیاتی به نفع تولید 

عبدالمجید شیخی، اقتصاددان
دولت در مقام اجرایی توانست بسیاری از مشکلات 
واحدهای تولیدی را حل و فصل کند. وظیفه دولتها 
حمایت از تولید و تولیدکننده داخلی است. در دولت 
سیزدهم این اتفاق به شکل ســازمان یافته تری 
شکل گرفت. احیای واحدهای تولیدی راکد بنابر 
هر دلیل که از چرخه فعالیت خارج شــده اند می 
تواند شکل اقتصاد را تغییر دهد.  این تغییر هم در 
ظاهر و هم در عمق اقتصاد می تواند اتفاقات زیادی 
را از جمله افزایش درآمدهای دولت از محل صادرات 
تولیدات داخلی رقم بزند. از طریق اقداماتی که در 
مدت اخیر شاهد آن بودیم یک جهش قابل توجه 
در فرآیندهای منتهی به تولید رقم خورد. تسهیل 
روابط بانکی و حتی اعطای تســهیلات یا خریدن 
زمان برای بازپرداخت بدهی هاب واحدهای تولیدی 

اقدامات مناسبی بود که توسط دولت انجام شد. 
در حال حاضر حجم نقدینگی به جای اینکه دربخش 
حقیقی اقتصاد باشد و سبب تســهیل خلق کالا و 
تولید کالا و گردش کالا شود ســبب ایجاد فساد و 
تورم گشته است. در واقع فلسفه وجودی نقدینگی 
فعلی درخدمت بخش مجــازی که به فعالیت های 
دلالی و پول بازی و ســفته بازی و خرید فروش ارز، 
خرید و فروش سکه، خودرو می شود. یکی از کارهایی 
که دولت باید در حوزه پشتیبانی از تولید انجام دهد 
هدایت نقدینگی موجود به سمت بخش تولید و البته 
با برنامه ریزی دقیق است. اما در شرایطی که واسطه 
گری هیج هزینه ای ندارد و با سود بالایی فراوان است 
عملًا این کار شدنی نیســت. جذب سرمایه گذاری 
خارجی و هدایت سرمایه های داخلی به سمت تولید 
دو راهکار مهم برای توسعه اشتغال در کشور است. 
ضرایب مالیاتی در فعالیت های مولد هم باید ثابت 
باشد و تولید نباید مشمول جریمه شود. فعالیت های 
غیرمولد نیز می بایست به صورت تصاعدی مشمول 
مالیات گردند. تعریف منصفانه مالیات برای بخش 
تولید نیز یک الزام است و باید کوشید تا افراد به ناحق 
مشمول مالیات نشــوند. نظام مالیاتی می بایست 
اصلاح شــود و این اصلاح ملزم به همکاری تمامی 
ارکان ها است. سامانه اخذ مالیات می بایست پوششی 
و برای تمامی تراکنش های پولی باشد. این سامانه 
نیازمند زیرســامانه ای همچون پایش است. تمام 
تراکنش های اقتصادی را باید با سامانه ای مشخص 

رصد کرد و بر اساس آن ضرایب مالیاتی تعیین کرد.
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145 میلیون مشترک تلفن همراه داریم
 ضریب نفوذ ۱۳۴ درصدی اینترنت در کشور

آخرین آمار حوزه فناوری تعداد مشترکان تلفن همراه را ۱۴۵ میلیون )ضریب نفوذ 
۱۷۲ درصد( و مجموع مشترکان اینترنت ثابت و سیار در کشور را بیش از ۱۱۳ میلیون 
)ضریب نفوذ ۱۳۴ درصد( اعلام کرد. سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی کشور 
هر سه ماه یکبار، آخرین آمار مربوط به حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات را در قالب 
یک فایل که برای عموم مردم قابل دسترسی است، منتشر می کند. در چهل و سومین 
فصلنامه منتشر شده از سوی این سازمان، تعداد مشترکان تلفن همراه در پاییز ۱۴۰۱ 
با افزایش هفت درصدی نسبت به سال گذشته مواجه شده و از ۱۴۵ میلیون و ۶۶۷ 

نفر عبور کرده است.
همچنین تعداد مشترکان پهن باند سیار نیز با افزایش ۱۱.۴۶ درصدی نسبت به پاییز 
سال گذشته به بیش از ۱۰۲ میلیون مشترک رسیده است. اشتراک تلفن ثابت بدون 
تغییر فاحش نسبت به پاییز ۱۴۰۰ اکنون ۲۹ میلیون و ۳۴۲ مشترک است. در این 
گزارش تعداد مشترکان پهن باند ثابت نیز از ۱۱ میلیون عبور کرده که نسبت به سال 
گذشته رشد حدود ۱.۵ درصدی داشته است. این آمار نشان می دهد هنوز میل به 

استفاده از تلفن و اینترنت ثابت مانند گذشته اندک است.
آمار مندرج در این گزارش حکایت از آن دارد که ضریب نفوذ پهن باند سیار به بیش 
از ۱۲۰ درصد، پهن باند ثابت به ۱۳.۸، تلفن همراه بــه ۱۷۲ درصد و تلفن ثابت به 
۳۴.۶۴ درصد رسیده است. در بخشی از این گزارش به سهم بازار مشترکان فعال تلفن 
همراه اشاره شده است. همراه اول سهم ۵۳ درصدی دارد و سهم ایرانسل ۴۳ درصد 
است. رایتل نیز ۴ درصد از مشترکان فعال تلفن همراه را پوشش می دهد. سهم بازار 

مشترکین پهن باند سیار نیز به تفکیک اپراتور از همین قرار است.
همچنین ۱۰ درصد از مشترکان پهن باند سیار به اینترنت نسل سوم و ۹۰ درصد به 
اینترنت نسل چهارم دسترسی دارند. در این گزارش وضعیت شکایات ثبت شده در 
حوزه اینترنت ثابت و سیار در سامانه ۱۹۵ نیز مورد بررسی قرار گرفته است. تعداد 
شکایات ثبت شده در حوزه مشــترکان تلفن و اینترنت ثابت ۷۳ درصد و در حوزه 

مشترکان اینترنت سیار و تلفن همراه ۲۷ درصد است.
آمار متنوع دیگری که در این فصلنامه آمده، مربوط به شاخص های پستی است. ۱۸۰ 
میلیون مرسوله، ۲۵۳۹ واحد پستی، ۰.۰۹ درصد سرانه مرسولات تجارت الکترونیک، 
۱۶.۵۷ درصد ضریب ضایعات پستی، ۱۷۴ میلیون و ۵۰۷ توزیع موفق مرسوله از آمار 
مهم این فصلنامه است. ترافیک مرسولات در شرکت ملی پست به تفکیک سرویس، 
نشان می دهد که سهم سرویس پست پیشــتاز چند برابر دیگر سرویس ها است. 
سرویس های مربوط به ترافیک فروش، ترافیک الکترونیکی و ترافیک سفارشی در 

رتبه های بعدی قرار دارند.

انجام بیش از 5 میلیارد تراکنش در مرکز تبادل اطلاعات 
معاون دولت الکترونیکی سازمان فناوری اطلاعات با بیان اینکه از ابتدای سال جاری 
تا کنون بیش از ۵ میلیارد تراکنش در مرکز ملی تبادل اطلاعات به ثبت رسیده است، 
گفت: حدود ۲ میلیارد و ۲۲۰ میلیون آن متعلق به گذرگاه خدمات دولت )GSB( و 

حدود ۳ میلیارد آن به گذرگاه خدمات عمومی دولت )PGSB( تعلق دارد.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
و به نقل از روابط عمومی سازمان فناوری اطلاعات ایران، جواد موحد معاون دولت 
الکترونیکی سازمان فناوری اطلاعات با اشاره به مجموع تراکنش های ثبت شده در 
مرکز ملی تبادل اطلاعات از ابتدای سال جاری تا کنون گفت: بیش از پنج میلیارد 
تراکنش در مرکز ملی تبادل اطلاعات به ثبت رسیده است که حدود دو میلیارد و ۲۲۰ 
میلیون آن متعلق به گذرگاه خدمات دولت )GSB( و حدود سه میلیارد آن به گذرگاه 

خدمات عمومی دولت )PGSB( تعلق دارد.
معاون دولت الکترونیکی ســازمان فناوری اطلاعات با بیان اینکه گذرگاه خدمات 
دولت به عنوان بستری است که وظیفه  پاسخگویی به استعلامات بین دستگاهی را 
به عهده دارد، تصریح کرد: بر اساس اطلاعات آماری به دست آمده از مرکز ملی تبادل 
اطلاعات، گذرگاه خدمات دولت در شاخص سرویس های ارائه شده، شاهد افزایش ۹۵ 
سرویس جدید در دی ماه است. بنابراین بدین ترتیب تا پایان دی ماه بیش از ۱۶۰۰ 
سرویس توسط مرکز ملی تبادل به دستگاه های دولتی ارایه شده است که با اضافه 
شدن دو دستگاه جدید به مجموع دستگاه های سرویس دهنده، از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
تا ابتدای بهمن ماه در مجموع ۷۷ دستگاه سرویس دهنده در گذرگاه خدمات دولت 
)GSB( به فعالیت می پردازند. وی افزود: این در حالی است که تعداد ۳۱۹ دستگاه 
سرویس گیرنده در این بستر وجود دارند که نسبت به اخذ سرویس های استعلامی 
اقدام می کنند و همچنین بیش از ۶۸۰ کسب و کار و دستگاه دولتی از گذرگاه عمومی 

خدمات دولت)PGSB( سرویس می گیرند.
موحد، با بیان اینکه ســرویس دهنده های برتر به طور معمول از ابتدای سال جاری 
سازمان ثبت احوال کشور، سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی و شرکت ملی 
پست به شمار می روند، اظهار کرد: سرویس گیرنده های برتر نیز شامل وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و بانک مرکزی هستند 
و خدمات استعلام هویتی ثبت احوال، سرویس شاهکار و سرویس استعلام واکسن 

وزارت بهداشت نیز پرکاربرترین های GSB را تشکیل می دهند.
معاون دولت الکترونیکی سازمان فناوری اطلاعات با اشاره به اینکه گذرگاه خدمات 
عمومی دولت نیز به طور ویژه بر ارایه خدمات و استعلام های بین دستگاه های اجرایی 
با کسب وکارها یا خدمات بین دســتگاهی تمرکز دارد، گفت: از ابتدای سال جاری 
تا کنون ۶۶۶ دستگاه سرویس گیرنده و ۴۴ دستگاه ســرویس دهنده در گذرگاه 
 PGSB خدمات عمومی دولت به فعالیت می پردازند که تعداد ۳۵۹ سرویس توسط
به متقاضیان خدمات استعلامی ارائه می شود. بررسی اطلاعات آماری نشان می دهد، 
برترین دستگاه های سرویس دهنده در PGSB شامل وزارت کشور، سازمان اداری و 

استخدامی کشور و سازمان فناوری اطلاعات ایران هستند.
وی افزود: بیشترین سرویس گیرنده های این گذرگاه را نیز وزارت آموزش و پرورش، 
شرکت ایده گزین ارتباطات روماک )اســنپ( و شرکت پیشگامان فناوری و دانش 
آرامیس )تپسی( تشکیل می دهند. در همین راستا، سرویس  استعلام بیماری کرونا 
سکوی ایران من نســخه آموزش و پرورش وزارت کشور، سرویس استعلام بیماری 
کرونای ســکوی ایران من وزارت کشور و ســرویس QR کد اربعین وزارت کشور، 

پرکاربردترین خدمات دی ماه گذرگاه خدمات عمومی دولت را تشکیل می دهند.

شرکتهای دانش بنیان ایرانی به ارمنستان می روند
شرکت های دانش بنیان ایرانی در نمایشــگاه فناوری اطلاعات، مخابرات و صنایع 
پیشــرفته در ارمنســتان حضور می یابند. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، 
نمایشگاه فناوری اطلاعات، مخابرات و صنایع پیشرفته سه روزه از ۱۹ تا ۲۱ اسفند  ماه 

۱۴۰۱ در ایروان پایتخت کشور ارمنستان برگزار می شود.
یکی از برنامه های صندوق نوآوری و شــکوفایی در راســتای کمک به توسعه بازار 
صادراتی شرکت های دانش بنیان، حمایت از حضور شــرکت های دانش بنیان در 
نمایشگاه های دائمی خارجی و نیز حضور در نمایشگاه های معتبر بین المللی به دو 
صورت حضور مستقل و برپایی پاویون است. در این نمایشگاه شرکت های دانش بنیان 
ایرانی با حمایت صندوق نوآوری به عرضه محصولات و نمایش توانمندی های خود 
می پردازند و مذاکرات B۲B نیز با شــرکای بالقوه خود از کشورهای مختلف جهان 

انجام خواهند داد.
آخرین مهلت پیش ثبت نام ۲۶ بهمن  ماه و زمان برگزاری نمایشگاه ۱۹ تا ۲۱ اسفندماه 
امسال است. پاویون اختصاصی شــرکت های دانش بنیان ظرفیت محدودی دارد و 

اولویت با شرکت هایی است که زودتر تقاضای حضور خود را اعلام کنند.

اخبار

با حضور معاون علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری مدرســه کوانتوم 
دانشگاه صنعتی شریف افتتاح 
و مجموعــه اتــاق تمیز این 

دانشگاه مورد بهره برداری قرار گرفت.
همزمان با ایام الله دهه فجر و چهل و چهارمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی با حضور روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهوری 
و رسول جلیلی رییس دانشگاه شــریف؛ مجموعه اتاق 
تمیز این دانشگاه با هدف تحقیق و توسعه فناوری های 
پیشــرفته در حــوزه میکروالکترونیک، حســگرها و 
عملگرهای نوین، ســامانه های ریزمقیاس زیســتی و 
محصولات زیست فناورانه مورد بهره برداری قرار گرفت 
و مدرسه علم و فناوری کوانتوم شــریف با نام نوآوری 
کوانتوم شریف نیز با هدف آموزش و ترویج علم و فناوری 

کوانتوم در فضای علمی و مهندسی کشور افتتاح شد.

اثرگذاری تربیت یافتگان دانشــگاه شریف 
بسیار زیاد است

روح الله دهقانــی معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییــس جمهوری در این مراســم، ضمن 
تبریک ایام الله دهه فجر و ســالگرد پیــروزی انقلاب 
اسلامی، قانون جهش تولید دانش بنیان را ظرفیت بالایی 
برای فعالان زیست بوم فناوری و نوآوری دانست و گفت: 
باید با کمک این قانون، کارهــای کلانی را با بهرمندی 
از ظرفیت و توانمندی مجموعه هــای بزرگ رقم زده و 

دستاوردهای قابل توجهی کسب کنیم.
وی با تاکید بر لزوم کیفی سازی پارک ها افزود: در حال 
حاضر بین ۶۰ تا ۷۰ پارک فناوری در کشورمان فعالیت 
می کنند که این تعدد پارک ها تنها منجر به تقســیم و 
کوچک شــدن و پراکنش منابع؛ بدون کسب نتیجه و 

دستاوردی قابل قبول از منابع تخصیص یافته می شود.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری افزود: دانشگاه شریف یک برند و نشان مقبول 
ملی و حتی بین المللی است و داشتن نگاه ویژه و متفاوت 
به دانشگاه شریف، کاملا عادلانه است، هجمه دشمن بر 
علیه دانشگاه شریف ناشی از اثرگذاری این دانشگاه در 

جامعه است.

ستادهای معاونت تخصصی تر فعالیت می کنند  
رییس بنیاد ملی نخبگان افزود: یکی از اقدامات معاونت 

علمی  در دور جدید، تقســیم ســتادها بــه دو حوزه 
»ستادهای توســعه فناوری موضوعی« و »ستادهای 
توسعه اقتصاد دانش بنیان بخشــی« است. ستادهای 
توسعه فناوری موضوعی، شامل ســتادهای نانو، بایو، 
کوانتوم و غیــره که ذیل مرکــز فناوری های راهبردی 

معاونت فعالیت خواهند کرد، موضوعی عمل می کنند.
دهقانی همچنین، ماموریت ســتادهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان بخشــی را نیز توســعه بــازار حوزه های 
فناورانه ای چــون انرژی، دیجیتال و غیــره عنوان کرد 
و گفت: در این ســتادها به دنبال بازارســازی و ایجاد 

بازارهای توسعه یافته در صنایع بزرگ خواهیم بود.
وی با اشاره به تغییر و تحولات اخیر معاونت علمی برای 
توسعه فناوری های کاربردی و آینده داری که کشور را 
برای رسیدن به توسعه یافتگی یاری می کند،خبر از ایجاد 
ستاد ویژه توسعه فناوری های میکروالکترونیک داد و 
ماموریت های آن را مدیریت و پیگیری در حوزه ایجاد 

فب و نرم افزارهای تخصصی در این عرصه عنوان کرد.
دهقانــی همچنین بــه ارتقا و اصلاح ســتاد توســعه 
فناوری های فتونیک و لیزر بــه فناوری های فتونیک، 
پلاسما و کوانتوم اشاره کرد و از عزم جدی معاونت علمی 
در راستای توجه ویژه به این دو بخش در کشور و توسعه 
فناوری در این حوزه گفت که در ســال های بعد شاهد 
ثمرات و دستاوردهای مشهود آن در جامعه خواهیم بود.
وی ادامه داد: ســال ۸۹ قانون حمایت از شــرکت ها و 
موسســات دانش بنیان تصویب شد و دستاوردهای قابل 
توجهی هم برای کشــور داشــت . اما خردادماه امسال، 
نقطه عطفی در توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری است 
چرا که با تصویب قانون بسیار مترقی و پیشرفته جهش 
تولید دانش بنیان؛ منابع در اختیار این زیست بوم می تواند 
حداقل ۲۰ برابر شــود. به گفته دهقانی تامین اعتبارات 
مالی یکی از نقاط مثبت این قانون مترقی است که باید 
ســعی کنیم از این منابع برای انجام کارهای بزرگ بهره 
بگیریم چون امروز ما قانونی داریم که از قوانین بسیاری از 
کشورهای پیشرفته دنیا هم مترقی تر و کاربردی  تر است.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهوری همچنین خبر از ارتقای مدل های مالی معاونت 
علمی داد، به نحوی که هزینه هــا صرف انجام کارهای 
ارزشمندی شــود و در جاهای بزرگ و با ماموریت های 

کلان و مشخص مورد بهره برداری قرار گیرد.
وی در ادامه ســخنان خود با انتقاد از پراکندگی و تعدد 
فب لب ها در کشــور، گفت: در دنیــا تجهیزات موجود 
در فب لب ها حداقل روزی ۲۰ ســاعت در شــبانه روز 
خدمات دهی می کنند و اگر این دستگاه ها کمتر از این 
بازه زمانی به کار گرفته شــوند عملا توجیه اقتصادی 
ندارند. بنابراین باید سعی کنیم تعداد فب لب های کمتر 

و تخصصی با کارآمدی و ارزش افزوده بالاتری در کشور 
ایجاد شــود. در حال حاضر تمام دنیا در مســیر حذف 
هزینه برای زیرســاخت های اضافی و استفاده از فضای 

کار اشتراکی هستند که این مدل مد نظر ما هم هست.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری ادامه داد: برای این کار باید از توان دانشگاه ها 
اســتفاده و به شــکل تخصصی در چند حوزه فناورانه 
مشخص فعالیت کنیم. دومین اقدام این است که کارها را 
به دو بخش ماموریتی و اقتصادی تقسیم کنیم و کارهای 

بزرگ را به شکل تخصصی انجام دهیم.
رییس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به اینکه ما در معاونت 
علمی مخالف اتصال بی واســطه دانشــگاه به صنعت 
هســتیم، بیان کرد: بایــد شــرکت های دانش بنیان و 
شــرکت های بزرگ فناورانه واسطی میان این دو طرف 

عرضه و تقاضای فناورانه باشند .

دانشــگاه شــریف مقتدر یعنی جمهوری 
اسلامی ایرانی مقتدر

در ادامه این جلســه، رســول جلیلی رییس دانشگاه 
شــریف نیز با انتقاد از موضع گیری های اخیر نسبت به 
دانشگاه شریف، گفت: این دانشگاه یکی از دانشگاه های 
افتخارآفرین و مهم کشور است و اگر اقتدار آن را تامین 
کنیم قطعا اقتدار جمهوری اســلامی ایران را تضمین 

خواهیم کرد.
وی افزود: این دانشــگاه با وجود همه مشکلات و موانع 
ســعی کرده به ماموریت ویژه خود برای تربیت نیروی 
انسانی ماهر و متخصص درست عمل کند؛ اما برای این 
کار نیازمند وجود نگاهی متفاوت به این دانشگاه در حوزه 

تامین بودجه و غیره هستیم.
به گفته جلیلی، دانشگاه شریف نیازمند نوسازی است 

تا به دانشگاه مقتدر کشور بدل شود و ماموریت خود را 
درســت و کامل انجام دهد.مجموعه اتاق تمیز دانشگاه 
صنعتی شریف در دو بخش میکروالکترونیک و زیستی 
فعالیت می کند. اتاق تمیــز  میکروالکترونیک با هدف 
ارتقای توانمندی ها و امکانات کافی در جهت ســاخت 
ادوات و ریزافزاره هــای میکرو ونانومتــری در محیط 
اتاق تمیز با کلاس ۱۰۰۰ و ۱۰۰۰۰ ساخته شده است. 
استفاده از خدمات این مجموعه برای کلیه ی دانشجویان 
کشور، پژوهشگران، مراکز تحقیقاتی و صنایع مرتبط، 

میسر است.
فرآیندهای ممکن در بخش میکروالکترونیک شــامل؛ 
لایه نشــانی به روش کندوپاش، تبخیــر حرارتیو پرتو 
الکترونــی، زدایش تر و خشــک، فوتــو لیتوگرافی و 
لیتوگرافی نرم قابل ارائه خدمت است.محور فعالیت های 
اتاق تمیز زیستی دانشگاه صنعتی شریف، طراحی و انجام 
مراحل تحقیق و توســعه محصولات مبتنی بر پزشکی 
بازساختی دانشگاه پیش از ورود محصول مورد نظر به 
بازار دارویی خواهد بود و مأموریت آن، ایجاد پل مطمئن 
و کارا میان مراحل آزمایشگاهی و پیش  بالینی این نوع 
محصولات تا رسیدن به مرحله درمانی و تولید صنعتی 
محصول است.مدرسه علم و فناوری کوانتوم شریف نیز 
در تلاش است با برگزاری رویدادهای آموزشی از جمله 
کنفرانس های ملی و بین المللی، کارگاه ها، مســابقات 
علمی و تولید محتوای فاخر از جمله پادکست، تدوین 
و تولید ویدئوهای آموزشــی، معرفی و نقد برترین آثار 
منتشر شــده و تولید اینفوگرافی ها، در جهت بالندگی 
جامعه علمی قدمی مؤثر بردارد.از این مجموعه با توان 
و گروهی که گردهم آورده اســت انتظار می رود بتواند 
سالانه حداقل ۲۰۰ دانش آموخته نرم افزارهای کوانتومی 

را به کشور تحویل دهد.

معاون علمی و فناوری در مراسم افتتاحیه مدرسه کوانتوم دانشگاه شریف عنوان کرد:

توسعه بازار حوزه های فناورانه 
News kasbokar@gmail.com

اظهارات مدیر ارشد اجرایی اپل نشان می دهد این شرکت 
تصمیــم دارد یک آیفون گرانقیمت تر در ســال جاری 
میلادی عرضه کند. تیم کوک مدیر ارشــد اجرایی اپل 
به سرمایه گذاران این شرکت اعلام کرد مشتریان تمایل 
دارند برای بهترین آیفونــی که می توانند بخرند، هزینه 
بیشتری پرداخت کنند. این امر نشان می دهد مدل های 
گرانقیمت تری از آیفون در راه است. کوک که در جلسه 
ای با سهامداران شرکت سخنرانی می کرد، بیشتر روی 
نتایج فروش محصولات در تعطیلات صحبت کرد و یکی 
از اظهار نظرهای او نشانه هایی از مسیر حرکت شرکت در 

آینده را در خود داشت.
او به سوالی درباره آنکه آیا افزایش متوسط قیمت آیفون 
ماندگار است یا خیر، پاسخ داد. به هرحال مدل رده بالای 

این موبایل در سال ۲۰۱۷ میلادی ۱۱۵۰ دلار بود. اکنون 
قیمت گرانبها ترین آیفون حدود ۱۶۰۰ دلار) آیفون ۱۴ 
پرومکس با یک ترابایت حافظه( است. کوک در پاسخ به 
این سوال گفت: افزایش قیمت چالش برانگیز نیست. در 
حقیقت مصرف کنندگان احتمــالا تمایل دارند هزینه 
بیشتری برای دستگاه بپردازند. تصور می کنم مردم واقعا 
راغب هستند بهترین دستگاهی که در این دسته بندی 

وجود دارد را بخرند.
او با اشــاره به اینکه آیفون به یک بخش جدایی ناپذیر از 
زندگی مصرف کنندگانش تبدیل شده، اکنون مشتریان 
از دســتگاه برای پرداخت الکترونیک ، کنترل دستگاه 

های هوشمند خانگی، مدیریت سلامت شان و همچنین 
ذخیره اطلاعات بانکی استفاده می کنند.

هرچند کوک درباره پیش بینی خودش از افزایش قیمت 
ها چیزی نگفت اما استدلال او برای ساخت آیفون های پر 
زرق و برق تر معقولانه است، به خصوص اگر در دستگاه 

ویژگی های جدیدی نیز ارائه شود.
همچنین این شرکت هم اکنون فعالیت های بیشتری 
انجام می دهد تا مدل های پرو آن نسبت به آیفون های 
استاندارد متمایزتر شود تا مشتریان تمایل به پرداخت 
هزینه بیشتر داشته باشند. اپل قصد دارد با عرضه آیفون 
۱۵ در سال جاری میلادی، تمایز بیشتری میان رده های 

دستگاه از لحاظ مواد ساخت، پردازشگرها و دوربین ها 
ایجاد کند. یکی از این موارد افزودن لنز پریسکوپ به مدل 
آیفون پرومکس است که قابلیت زوم بهتر ارائه می کند. 
علاوه برآن این شرکت تمایل دارد تمایز بیشتری میان 
مدل های پرو و پرومکس ایجاد کند و همین امر گمانه 
زنی هایی درباره اینکه شرکت یک دستگاه رده بالاتر یعنی 
»اولترا« را ارایه می کند، افزایش داده است. اپل هم اکنون 
 M۱ از این نام برای ســاعت های هوشمند با پردازشگر
استفاده می کند. اما ممکن است این شرکت آمریکایی 
به جای آنکه آیفون پرومکس را اولترا نامگذاری کند، یک 
آیفون رده بالاتر از مدل های پــرو نیز عرضه کند. طبق 
مذاکرات صورت گرفته در شرکت احتمالا این اقدام در 

زمان عرضه آیفون های ۲۰۲۴ انجام خواهد شد.

تجزیه و تحلیل قیمت بیت کوین نشــان می دهد که یک 
روند نزولی از ابتدای جلسه معاملاتی امروز در جریان بوده 
و پس از رسیدن به بالاترین سطح در ۲۳هزار و۴۶۰ دلار، 
بیت کوین به طور مداوم در حال کاهش بوده اســت و در 
حال حاضر در سطح ۲۲هزاردلار معامله می شود. رمزارز 
محبوب در ۲۴ ساعت گذشته بیش از ۲.۳۵ درصد ارزش 

خود را از دست داده است.
در حال حاضر بازار منفی آشکار شده است؛ پس از کاهش 
قیمت بیت کوین از روند نزولی که در چند روز گذشــته 
وجود داشت، حجم کل معاملات برای بیت کوین نزدیک 
به ۴۴۲ میلیون دلار اســت. این دارایی دیجیتال با توجه 
به ارزش بازار، جایگاه اول را در فهرست ارزهای دیجیتال 
ارزش بازار ســکه به خود اختصاص داده است همچنین 
خروجی شدیدی از صرافی ها وجود دارد که می تواند نشان 

دهنده فشار فروش بیشتر در آینده نزدیک باشد.
تجزیه و تحلیل یک روزه قیمت بیت کوین نشان می دهد 
که از ابتدای معاملات امروز، قیمــت بیت کوین در روند 
نزولی بوده زیرا شرایط بازار نزولی شده است. قیمت طی 
چند روز گذشته در تلاش برای خروج از سطح مقاومتی 
۲۳هــزار و۴۶۰ دلاری بوده و در نتیجه توکن شــروع به 

کاهش کرده است. نمودار فنی یک روزه قیمت بیت کوین 
نشــان دهنده روند نزولی برای آینده اســت. بیت کوین 
در حال حاضر زیر میانگین متحــرک روزانه ۵۰ و ۱۰۰ 
معامله می شود. شاخص ار اس ای )RSI( یا شاخص قدرت 
نســبی بیت کوین در ۷۵.۵۲ قرار دارد که نشان دهنده 
روند تلفیقی قیمت است. یک شــیب منفی در شاخص 
قدرت نســبی وجود دارد که به روند نزولی قیمت اشاره 
دارد. احساسات کلی شاخص قدرت نسبی نزولی است و 
شاخص میانگین متحرک همگرایی/واگرایی )MACD یا 
MAC-D( بیت کوین در حال حاضر در منطقه منفی زیر 
خط سیگنال قرار دارد که این مورد نیز نشان دهنده تمایل 

بازار نزولی است.
به طور کلی، تجزیــه و تحلیل قیمت بیت کوین نشــان 
می دهد که اگر خریداران به زودی وارد عمل نشوند، انتظار 
می رود روند نزولی قیمت ها ادامه یابد. در حال حاضر، هیچ 
نشانه ای از بازگشت مجدد وجود ندارد بنابراین معامله گران 
باید محتاط و مراقب هرگونه تغییر احتمالی در احساسات 
بازار باشند. گاوها اگر می خواهند قیمت ها را بالاتر ببرند، 
باید جای پای محکمی بالاتر از سطح مقاومت ۲۳هزار و 

۴۶۰ دلاری ایجاد کنند.

معاون وزیر ارتباطات از اتصال همه روستاهای بالای بیست 
خانوار فاقد ارتبــاط مناطق زلزله زده خــوی به اینترنت 
پرســرعت خبر داد و گفت: بدین ترتیــب دانش آموزان 
روســتاهایی که به دلیل تخریب مدارس امکان شــرکت 
در کلاس های درس را نداشــتند، می تواننــد به صورت 

غیرحضوری و آنلاین فرایند تحصیلی خود را ادامه دهند.
رضا باقری اصل - معاون امور دولت، مجلس و استان های وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- با اعلام خبر تحت پوشش قرار 
دادن همه روستاهای بالای بیست خانوار مناطق زلزله زده 
خوی گفت: هر شش روستای فاقد اینترنت مناطق زلزله زده 
شهرستان خوی که به جهت تخریب مدارس امکان آموزش 
حضوری برای دانش آموزان فراهم نبــود، با پیگیری های 
صورت گرفته از مجری طرح توســعه ارتباطات روستایی 
و با وجود شــرایط برفی و سرمای شدید منطقه، تجهیزات 
تامین و به منطقه اعزام شد که با ارتقاء تکنولوژی سایت های 
روستاهای مذکور به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت 
متصل شــدند و هم اکنون دانش آموزان امکان استفاده از 
آموزش های مجازی و شــبکه شاد برایشــان فراهم است.  
طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی افزود: 
روستای استران نیز که به دلیل عدم اتصال به شبکه اینترنت 

پرسرعت در برنامه احداث سایت توسط ایرانسل قرار داشت 
با هماهنگی انجام شده با مدیرعامل ایرانسل در اولویت برنامه 
قرار گرفت و حفاری انجام و مقرر شــد با توجه به سرمای 
شدید منطقه و نیاز به تامین برق و دسترسی جاده، حداکثر 
تا نیمه اسفند ماه ســایت جدید این روستا نیز راه اندازی و 
امکان اتصال به اینترنت پرســرعت برای مردم این روستا 
فراهم شــود. در پی اتصال همه روستاهای زلزله زده خوی 
به شبکه اینترنت پرسرعت با تصویب ستاد مدیریت بحران، 
مدارس و دانشگاه های شهرستان خوی از امروز ۱۶ بهمن ماه 
تا پایان هفته جاری به جهت آرامش و آسایش خانواده ها، 
غیرحضوری اعلام شد. طرح شبکه ملی اطلاعات در کشور 
از اواخر سال ۱۳۸۴ مطرح و مهم ترین دلیل پیاده سازی این 
شبکه در آن سال  کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت 
اعلام شــد. در ســند »ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی 
اطلاعات« آمده که شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت 
ارتباطی کل فضای مجازی، شبکه همه شبکه های کشور 
است. این شبکه متشــکل از زیرســاخت های ارتباطی با 
مدیریت مستقل کاملاً داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت 
به اینترنت و شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و خدمات 

ارتباطی سراسری برای آحاد مردم است.

شرکت دل قصد دارد ۶۶۵۰ کارمند یا حدود ۵ درصد نیروی انسانی خود 
در سراسر جهان را اخراج کند. دلیل این امر کاهش تقاضا برای رایانه های 

شخصی اعلام شده است.
جف کلارک یکی از مدیران ارشد عملیاتی دل در یادداشتی برای کارمندان 
نوشت: این شرکت در بازار با آینده ای مبهم روبرو است. او در این یادداشت 

همچنین نوشــته بود اقدامات پیشین شــرکت برای کاهش هزینه ها از 
 جمله توقف اســتخدام نیروی جدیــد و وضع محدودیت بر ســفر کافی 

نبوده است.
ســخنگوی دل در این باره بــه بلومبرگ گفــت: تغییر ســاختار بخش 
های شــرکت و کاهش نیــروی انســانی فرصتی برای ایجــاد کارآمدی 

اســت. این درحالی اســت کــه پیــش از دل، شــرکت هایــی مانند 
مایکروســافت، آمــازون، گلــد من ســاکس و غیــره هــزاران نیروی 
انســانی خود را اخــراج کــره اند تا بــا کاهــش تقاضای مشــتریان و 
 همچنین بودجه شــرکت هــا) به دلیل تــورم بالا و افزایش نرخ ســود(

مقابله کنند.

مدل های گرانقیمت تری از آیفون در راه است

اتصال همه روستاهای مناطق زلزله زده خوی به اینترنت پرسرعتبیت کوین سقوط کرد

بیش از ۶ هزار کارمند »دل« اخراج می شوند
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کار و
کارآفرینی 

كاسبي هاي شخصي يا كسب وكارهاي 
كوچك معمولا بــا مالكيت خصوصي 
هستند. تعريف كوچك در كشورهاي 
مختلف متفاوت اســت، در اســتراليا 
كســب وكار كمتر از ۱۵ كارمند، در 
اتحاديه اروپــا كمتر از ۵۰ كارمند و در آمريــكا كمتر از ۵۰۰ 

كارمند در تعريف سازمان كسب وكار تعريف شده است. 
در بســياري از كشــورها بســته به نظــام اقتصــادي آنجا 
كسب وكارهاي كوچك رايج هستند، نمونه هاي آنها عبارتند از: 
فروشگاه ها، خرده فروشي ها)نانوايي، آرايشگر(، وكيل، حسابدار، 
غذاخوري، عكاس، ساخت در مقياس كم و كسب وكار آنلاين 

نظير طراحي وب و غيره.
 در ايران ما حتي كســب وكارهاي بســيار كوچك هم داريم، 
مانند فروشگاه هايي كه به صورت خانوادگي يا توسط يك نفر 

اداره مي شوند. 
 كســب وكار كوچك به صورت مســتقل اداره مي شــود، اين 
مرسوم ترين استاندارد تعريف شده، است. عمده كسب وكارها 
در ايران كوچك هســتند چون از گذشته هاي دور كسب وكار 
به صورت كســبه هاي جزء و حتي خانوادگي در شهرها مطرح 
بوده اســت و جزء )Small Business( به حساب مي آيند. 
كسب وكارهاي كوچك به شدت به رونق كسب وكار در كشور 
و دولت وابسته اند و با كوچك ترين ركود آسيب مي بينند ولي 
چون تعداد كساني در يك كسب و كار مي كنند، محدود است، 
با قناعت و صرفه جويي در هزينه هاي خود پايداري بيشــتري 
دارند. البته در حالت ركود طولاني تعداد كاركنان اين موسسات 
كوچك نيز تعديل مي شود. در چند سال اخير به دليل تحريم ها 
و ركود اقتصادي بســياري از بنگاه هاي كوچــك تعطيل يا با 
ركود مواجه شــدند. با نويد به موافقتنامه برجام، اميد مي رود 
رونق اقتصادي به كشور بازگردد، حال سوالي كه مطرح است 
اين است كه در دوران پســاتحريم اين بنگاه  ها چگونه از ركود 
خارج شوند و چگونه از كسب وكار كوچك فعلي يا از شروع يك 

كسب وكار جديد حمايت كنيم؟ كه سوال خيلي هاست. 
۱. سرمايه گذاري دولتي در زيرساخت ها. 

با انجام اين كار چرخ هاي اقتصادي به حركت درمي آيد، تكميل 
شبكه  راه ها، راه آهن، ســاخت نيروگاه هاي توليد انرژي باعث 

رونق كسب وكارهاي كوچك مي شود. 

2. جلوگيري از راه اندازي كســب وكار كوچك توسط دولت و 
شبكه شبه دولتي و بنگاه هاي اقتصادي بزرگ. 

به دليل نداشــتن قدرت رقابت بنگاه هــاي كوچك با دولت يا 
بنگاه هاي بزرگ چرخ اقتصادي اين مجموعه ها كند مي شود.

3. پرداخت وام هاي كم بهره به كسب وكار هاي كوچك. 
4. طراحي يك شــبكه بزرگ كســب وكار مانند يك كارخانه 
ســاخت كفش و يا ... و تقســيم كردن هدفدار آنها در قالب 

كسب وكارهاي كوچك و واگذاري آنها به فعالان اقتصادي 
۵. ســاخت ســوله هاي كوچــك و بــزرگ و اجــاره آن به 

كسب وكارهاي كوچك 
6. الزام  بخش هاي دولتي نظامي و بنگاه هاي بزرگ مانند بانك ها 
به تامين كالاي مورد نياز خود از نزديك ترين بنگاه اقتصادي 
كوچك در شهر خود. اين كار باعث ايجاد كسب وكار كوچك و 

تضمين ادامه فعاليت آنها مي شود. 

7. جلوگيري از توسعه شبكه هاي مالي موسسات كوچك. اين 
موسسات به دليل وارد شــدن به واسطه گري هرچند در ظاهر 
به بنگاه هاي كوچك اقتصــادي و خانواده ها كمك مي كنند 
ولي به دليل اينكه قيمت تمام شده پول را بالا مي برند، بسيار 

مضر هستند. 
8. به حداقل رساندن نظارت دولتي  و ايجاد شركت هاي نظارتي 

به جاي نظارت هاي دولتي. 

9. عدم سخت گيري در اخذ ماليات . رشد اقتصادي كشور پس 
از دوره ركود با فاصله حداقل دو ساله به بخش كسب وكارهاي 
كوچك مي رسد، پس به بهانه داشــتن رشد اقتصادي مثبت 
نمي توان اين بنگاه ها را براي ماليات بيشتر تحت فشار قرار داد. 
به صورت خلاصه مي توان گفت براي رونق چرخ هاي اقتصادي 
در كشــور حمايت همه جانبه از كسب وكارهاي كوچ ضروري 

است. 

دکتر محمدرضا حاتمي؛ عضو هيات علمي دانشگاه تهران  در گفتگو با »کسب وکار« بررسی می کند

آیا کسب وکار هاي کوچك نيازمند حمایت دولت هستند؟

ســيد محمد مرتضوي، طــراح و مدير 
طراحي شركت ريتون است كه توانسته 
به طراحــي طــلا و جواهــر از طريق 
كامپيوتر بپردازد و با ابــداع اين روش 
و شــغل جديد زمينــه كار و فعاليت را 
براي بسياري از دانشــجوياني كه به نوعي با كار طراحي سروكار 
دارند، فراهم ساخته است. لازمه اين كار آشنايي مقدماتي با زبان 

انگليسي و استفاده از اينترنت و كامپيوتر است. 

مختصري از كارتان بگوييد.
از ســال 83 در زمينــه ســاعت و زيــور آلات مشــغول بــه فعاليت 
هســتم. ســال 84 شــروع به آموختن طراحي طلا و جواهر از طريق 
تحقيــق و منابــع اينترنتــي كــردم و از ســال 8۵ به عنــوان طراح 
در شركت ريتون مشــغول به كار شــدم. 2 ســال بعد، يعني سال 87 
شــروع به آموزش طراحي طــلا و جواهر بــا رايانه كــردم. در كنار آن 
در مركــز پژوهش هــاي وزارت صنايــع، آموزشــگاه گوهرآريــان، 
 آكادمي بعد ســوم، دانشــگاه تهران و دانشــگاه شهيد بهشــتي هم به 

تدريس پرداخته ام.
 

تاكنون به چه موفقيت هايي در اين رشته نايل شده ايد؟
 در سال 88 و در نخستين جشنواره و مسابقه طراحي طلا و جواهر 
كه در شهر اصفهان برگزار شد، موفق به كسب رتبه اول شدم و در 
سال 2۰۱۱ و در معتبر ترين مسابقه طراحي طلا و جواهر دنيا كه 
هر 3 ســال يك بار در هنگ كنگ برگزار مي شود، توانستم جايزه 
Merit Award  را براي انگشتر »بته جقه دوقولو« كسب كنم. 
اين مســابقه فقط بين نفرات اول مســابقات كشورهاي مختلف 
برگزار مي شود و شرط شركت در اين مسابقه برنده شدن يك طرح 
در مسابقه قبلي است. در بين ســال هاي 2۰۱۱ تا 2۰۱۵ موفق 
به دريافت 7 جايزه از مســابقه طراحي  A`Design  ايتاليا و به 
دنبال آن دو جايزه ديگر از مسابقه IJDE 2۰۱۵  هنگ كنگ شدم.

 IJDE من تنها طراح ايراني هســتم كه توانســتم در مســابقه 
هنگ كنگ فيناليست و علاوه بر آن برنده 3 جايزه شوم. همچنين 
 GIT Jewelry در سال 2۰۱4 به عنوان داور آثار در مســابقه
design awards  در كشــور تايلند و در سال 2۰۱۵ به عنوان 
داور در  A`Design awards  ايتاليا انتخاب شدم. همين طور 
در مسابقه ملي طراحي طلا و جواهر كه در سال ۱393 در مشهد 
برگزار شد، به عنوان داور آثار، حضور داشتم و همچنين امسال در 
مســابقه بين المللي طراحي طلا و جواهر كه ماه آينده در كشور 
امارات متحده عربي و شــهر دوبي برگزار مي شــود، عضو كميته 

داوران هستم. 

مختصري از كتاب خود و همچنين روش هاي كاري تان در 
اين كتاب بگوييد.

كتاب آموزشــي طراحي طلا و جواهر با رايانه ۱ كــه در 27۰ صفحه 
و به صورت تمام رنگي و كاملا مصور تاليف و تدوين شــده، نخستين 
كتاب آموزشــي در اين زمينه در كشور و ســومين كتاب در دنياست 
كه در ســال ۱392 براي نخســتين بار چاپ شــد. اين كتاب مرجع 

آموزشي در دانشــگاه جامع علمي_كاربردي، ســازمان آموزش فني 
و حرفه اي و دانشــگاه شهيد بهشــتي اســت كه به صورت پله به پله، 
طراحي و مدل ســازي زيــور آلات را آمــوزش داده اســت، علاوه بر 
اين در اين كتــاب تكنيك ها و نــكات جواهر ســازي و مخراج كاري 
كه يــك طراح براي درســت انجــام دادن يك كار از نظر ســاخت و 
جواهر ســازي بايد در نظر داشــته باشــد، به تفصيــل توضيح داده 
 شده اســت. به دليل اينكه مدل هايــي كــه در نرم افزار هاي طراحي 
3 بعدي، به وجود مي آيند، بايد در مرحله بعد با استفاده از پرينتر هاي 
سه بعدي ساخته شوند، مي بايســتي از همه نظر و در تمام قسمت ها 
بسيار دقيق و بدون هيچ مشــكلي طراحي شوند. هدف از تاليف اين 
كتاب نشــر و انتقال يك تخصص جديد در صنعت طلا و جواهر 
كشور به طراحان، سازندگان و علاقه مندان به طراحي و توليد طلا 
و جواهر و همچنين ايجاد يك استاندارد و منبع موثق براي ارتقای 

سطح كيفي طراحي زيور آلات در كشور است. 
دومين جلد از كتاب »آموزش طراحــي طلا و جواهر با رايانه«، در 
شهريورماه امسال چاپ شد. اين كتاب شــامل آموزش پيشرفته 
طراحي و مدل سازي طلا و جواهر با رايانه و نرم افزار هاي راينو ۵ و 
متريكس 8 است كه در ادامه كتاب »آموزش طراحي طلا و جواهر 
با رايانه ۱«، تاليف شده است. ريتم و سرعت آموزش در اين كتاب 
نسبت به كتاب اول تند تر بوده و سعي شــده از تكرار غيرضروري 
مطالب جلوگيري شود، كساني كه مي خواهند اين كتاب را مطالعه 
كرده و خوب ياد بگيرند، بايــد تمام مطالب و تمرين هاي جلد اول 
را با دقت و حوصله مطالعه كرده و انجام داده باشــند تا به مشكلي 

برنخورند. 
در اين كتاب علاوه بر تكنيك ها و روش هاي پيشرفته طراحي طلا 
و جواهر با رايانه، نكات و تكنيك هاي جواهر سازي، قالب سازي، 
مخراج كاري و ريختگي، به تفصيل توضيح داده شده است. علاوه 
بر اين اصلي ترين روش هاي مخراج كاري و نحوه استفاده از اين 
روش ها در طراحي دقيق طــلا و جواهرات به صورت كامل وجود 

دارد. 
همچنين آمــوزش پلاگيــن Tsplines  كــه در آن مي توانيد 
طراحي هــاي منحصربه فــرد و فرم هاي ارگانيــك و بيونيك را 
طراحي كنيــد، در اين كتــاب و در يك فصــل جداگانه تاليف 
شــده اســت. در فصل چهارم اين كتاب، حــدود 3۵ صفحه به 
عكس برداري مجازي يا رندرينگ اختصاص پيدا كرده كه در اين 
صفحات نكات و تكنيك هاي مهمي براي عكس برداري مجازي 
يا رندرينگ حرفه اي و Photo realistic گفته شده است. در 
فصل رندرينگ كتاب 2، به صورت كامل و تخصصي آموزش هايي 
درباره استوديو هاي مختلف در متريكس و همچنين نور پردازي 
فيزيكي و تكنيك هاي عكاسي مجازي وجود دارد كه با استفاده 

از آنها مي توانيد رندر هاي بسيار باكيفيت و تخصصي بگيريد. 
در فصل پنجم كه آشــنايي با انــواع مخراج كاري اســت، ۵ روش 
مخراج كاري كه در جلد ۱ وجود داشــت، به ترتيب تكرار شده تا در 
صورت نياز به آنها، در همين كتاب در دســترس باشــند، همچنين 
 Invisible Setting  و  Invisible Flower دو روش جديــد
و نحوه ســاختن ســنگ هاي سفارشــي با شــكل ها خاص توسط 
 Chocker Board و ســنگ هاي  Custom Gem Builder

يا Rose Cut نيز آموزش داده شــده است. در فصل آخر اين كتاب 
نزديك به 4۰ صفحه، واژه نامه و ديكشــنري مصور تاليف شــده كه 
در اين فصل علاوه بر اصطلاحات رايج در جواهر ســازي و طراحي، 
اصطلاحات سنگ شناسي اعم از سنگ هاي رنگي و الماس را مطالعه 
خواهيد كرد، علاوه بر اين، ســبك هاي مهم و تاثيرگذار معاصر در 
 Garland style، Victorian، ،طراحي و ساخت زيور آلات مثل
 Deco-Art Nouveau Art  و... در ايــن فصل معرفي و توضيح 
داده شده اند. ياد گرفتن اين فصل به كســاني كه قصد همكاري 
با شــركت هاي خارجي يا كار در كشــور هاي ديگــر را دارند، 
حتما توصيه مي شــود، علاوه بر اين با ياد گرفتن اصطلاحات و 
تعريف هاي انگليسي در صنعت طلا و جواهر، به راحتي مي توانيد 

از منابع بي كران آنلاين استفاده كرده و هر چيزي را كه خواستيد، 
راحت تر در اينترنت جستجو كرده و به دست آوريد. 

از نظر شما لازمه يادگيري اين رشته جديد چيست؟
لازمه ياد گيري اين رشته جديد، توانايي كار با كامپيوتر در سطح 
معمولي و در حد كار با ويندوز و اينترنت است و همينطور دانستن 
زبان انگليسي در سطح مقدماتي. دانشجويان و فارغ التحصيلان 
رشــته هاي هنري وفنــي و مهندســي مرتبط بــا اين تخصص 
رشته هاي طراحي صنعتي، گرافيك، نقاشي، هنر هاي تجسمي، 
مجسمه ســازي كامپيوتر مي توانند با سرعت و سهولت بيشتري 

طراحي طلا و جواهر با رايانه را فرا گيرند و وارد بازار كار شوند. 

از جمله مزيت هاي اين كار چيست؟
به دليــل جديد بــودن ايــن تخصــص در دنيا و كشــور، 
بــازار كار بســيار مناســبي در داخــل كشــور و همينطور 
 خــارج از ايــران دارد، همينطــور به دليــل پيشــرفت 
علم و تكنولوژي و به تبع آن رشــد روزافزون ماشــين آلات 
ســاخت طلا و جواهر، نياز كشــور به طراحــان كامپيوتري 
روزبــه روز افزايش پيــدا مي كنــد، به طوري كــه در حال 
حاضر بــا كمبود طراحــان كامپيوتــري در كشــور مواجه 
هســتيم و توليدكنندگان مجبــور به اســتفاده از طراحان 
 خارجي يــا كپي بــرداري بي ملاحظه از مدل هــا و برند هاي 

خارجي مي شوند.

سيد محمد مرتضوي، طراح طلا و جواهر در گفتگو با »کسب و کار« مطرح کرد

بازار کار ناشناخته طراحی جواهر با رایانه
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کشاورزي

معــاون آب و خــاك وزارت جهاد كشــاورزي گفت: 
فرسايش خاك در كشور وضعيت مناسبي ندارد و بسيار 
نگران كننده است. سالانه 2 ميليون تن خاك در كشور 
دچار فرسايش مي شودمعاون آب وخاك وزارت جهاد 
كشاورزي درحاشيه بازديد از بيست ويكمين نمايشگاه 

مطبوعات بيان داشت: ســالانه 2 ميليون تن خاك در 
كشور دچار فرسايش مي شود كه ارزش ريالي آن بالغ بر 
56 ميليارد دلار است. به گزارش ايلنا، علي مراد اكبري با 
اشاره به لايحه حفاظت از خاك اظهار داشت: آب و خاك 
دو عنصر اصلي توليد در كشور محسوب مي شود و حفظ 

ونگهداري اين منابع اهميت دارد. به همين خاطر لايحه 
حفاظت از خاك در كميسيون كشاورزي در ماه گذشته 
به تصويب رسيد كه در ساختار اين لايحه به تمام مباحث 
خاك از جمله حفاظت،  حاصلخيزي و آلودگي اين منبع 

توليدي تاكيد شده است. 

فرسايش سالانه 2 ميليون تن خاك در كشور

مدت هاست كه ديگر هنگام 
پختن برنج، عطر و بويي از آن 
استشمام نمي شود. برنج هاي 
قدبلند و خوشرنگي كه حالا 
سفره هاي ما را قبضه كرده، 
زماني به عنــوان محصولات بي كيفيــت، بين مردم 
معروف بودند و به عطر و طعم آن ايراد مي گرفتند اما 
حالا كسي به عطر و طعم اهميتي نمي دهد. ذائقه مردم 
به سوغاتي هاي هند و پاكستان عادت كرده است و انگار 
برنج ايراني بايد به دنبال مشتري خارجي بگردد. قيمت 
پايين و عرضه زياد اين برنج هاي خارجي مساله اي است 
كه به شدت، شاليزارهاي ما را در معرض تغيير كاربري 

قرار داده است. 

واردات 7 ميليــون تــن برنــج به جاي 
يك ميليون

قاســم باقري، رئيس هيات مديره كانــون خبرگان 
كشاورزي استان مازندران درباره مشكلات كشاورزي 
كشور در بخش برنج به »كسب وكار« گفت: متاسفانه 
اگر روند فعلي توليد برنج ادامه يابد، ذائقه مردم به طور 
كامل از برنج ايراني برخواهد گشت و تا چند سال آينده 
بايد برنج هاي مان را صادر كنيم. دقيقا همان وضعيتي 
كه براي چاي ايراني پيش آمده است. او در ادامه گفت: 
من به عنوان يك كشاورز نه به عنوان يك مقام مسئول 
به شما قول مي دهم كه اگر كشاورز بتواند هزينه توليد 
و درآمدش را موازنه كند، ما قادر خواهيم بود برنج كل 
كشــور را تامين كنيم. اين توليد در شرايطي محقق 
خواهد شــد كه دولت نيز از نظر ماشــين آلات مدرن 

كشــاورزي، حمايت كننده باشــد. وي درباره واردات 
برنج گفت: نياز ما به واردات فقط 700 هزار تن است. 
اما وارد كننده ها 2 ميليون تــن وارد مي كنند و با اين 
كار، برنج هاي داخلي را در معرض كمبود مشتري قرار 
مي دهند. هرچند برنج هاي داخلي از نظر كيفيت قابل 
مقايسه با برنج هاي وارداتي نيستند. اما وقتي قيمت يك 
محصول بسيار پايين تر از محصول مشابه داخلي باشد 
نمي توان از مردم انتظار داشت، به خاطر حمايت از توليد 
داخل به سراغ برنج داخلي و گران تر بروند. وي در ادامه 
بيان كرد: كشاورزان ما باتوجه به روش كشت دوم حتي 
با وجود برخي مشكلات كم آبي، قادرند ظرفيت فعلي 

توليد را به مقدار زيادي افزايش دهند. 

واسطه ها قيمت را تعيين مي كنند 
قاسم باقري درباره زنجيره كاشت و توزيع برنج در كشور 
گفت: متاسفانه مشكل هميشــگي واسطه ها در اين 
محصول نيز وجود دارد. برنجكاران پس از تحويل برنج 
خود به كارخانه هاي شــالي كوبي، عملا ديگر صاحب 
آن نيستند و اين واسطه ها هستند كه قيمت را تعيين 
مي كنند. به گفته او قيمت برنج مرغوب در شمال، 7500 
تومان است. اما همين برنج در بازار تهران به 20 هزار 
تومان هم مي رسد. رئيس هيات مديره كانون خبرگان 
كشاورزي گفت: دولت نبايد كار تصدي گري را در امر 
كشاورزي به عهده بگيرد بلكه بايد كنترل و سازماندهي 

امور را در دست بگيرد.

شاليزارها به ويلازارها تبديل مي شوند
يحيي پور از فروشــندگان برنج ايرانــي درآمل درباره 
وضعيت واردات برنج به »كسب وكار« گفت: واردات برنج 
درايران وضعيت شفافي ندارد. همين الان خبرهاي ضد 
و نقيضي درباره واردات و مجوز آن از مسئولان دولتي 

شنيده مي شود.
 او در ادامه گفت: مسلما برنج توليد داخل براي مصرف 
مردم كافي نيست و ما مجبور به واردات مقداري برنج 
هستيم. اما سوال اين اســت كه ما چه مقدار از برنج را 
مي توانيم خودمان توليد كنيم. امروزه ما شاهد تبديل 
شدن شاليزارها به ويلازارها هستيم. نياز بازار داخلي 
بدون واردات مرتفع نمي شــود اما بايد به سمت توليد 

هرچه بيشتر برنج داخلي برويم. 
يحيي پــور با اشــاره به اينكــه خــودش در زمينه 
محصــولات كشــاورزي فعاليــت روزنامه نــگاري 
مي كند، گفت: قبل از محرم مقدار زيــادي برنج وارد 
شــد. در حالي كه ثبت قانوني نشــده بود و گمرك از 
آن اظهار بي اطلاعي كرد. همــه مي دانند كه فقط با 
اجازه وزارت كشــاورزي، مجــوز واردات برنج صادر 
 مي شود. چگونه ممكن اســت اين حجم از برنج بدون

 هيچ مجوزي وارد شود. 
امروزه در كشــور ما گونه هاي جديد برنج در ايستگاه 
تحقيقاتي برنج كشور در شــهر آمل توليد شده است 
كه پر محصول و باكيفيت هستند اما براي كاشت آنها 
سرمايه گذاري نمي شود. وي درباره برنج هاي وارداتي 
گفت: اين برنج ها هنوز مشخص نيست كه واقعا برنج 
هستند يا ماكاروني. گفته مي شــودكه اين برنج ها در 

كارخانه ها توليد مي شوند نه در مزارع. 

»كسبوكار«ازوضعيتتوليدوبازاردومينغلهپرمصرفكشورگزارشميدهد

تغییر ذائقه مردم با برنج هندی و پاکستانی 

برداشت3/5تنسيبدرسال
جاري

كاوه زرگران رئيس كميســيون كشــاورزي و 
صنايع غذايي اتاق تهران در نهمين نشســت 
كشاورزي، آب و صنايع غذايي باغداران گفت: 
با توجه به برداشت 3/5 تن سيب در سال جاري، 
امسال بازار اين محصول با مازاد مصرف مواجه 
شده است. وي اضافه كرد: امسال توليد مركبات 
با افزايش نسبت به ســال هاي گذشته همراه 
بوده به طوري كه امسال نزديك به 4/3 ميليون 
تن مركبات از باغات برداشت شده است. بهنام 
تاج الديني از توليدكنندگان و صادركنندگان 
سيب درختي در استان آذربايجان غربي نيز در 
اين نشست گفت: امسال330 ميليون تن سيب 
درختي در اين منطقه برداشت شد. وي افزود: به 
دليل مشكلات بسياري كه بر سر راه كشاورزان و 
باغداران قرار گرفته، سيب درختي در اين استان 
بدون مشتري مانده است. به گفته وي، واحدهاي 
صنايع تبديلي، قيمت خريد هركيلوگرم سيب 
درختي را تا 80 تومان پايين آورده اند كه اين نرخ 
براي باغداران صرفه اقتصادي ندارد. تاج الديني، 
ميزان صادرات سيب درختي از استان آذربايجان 
غربي را نيز در حد صفر اعلام كرد و افزود: عمده 
محصولات باغي از جمله سيب درختي استان 
آذربايجان غربي به كشور عراق صادرمي شد كه 
امسال به دليل اعمال حقوق و عوارض گمركي 
بالا از سوي دولت آن كشــور به كالاهاي ايران، 
عملا صادرات سيب درختي از اين استان را به 
صفر رسانده است. به گفته اين باغدار اروميه اي 
همچنين گمركات عراق بــه ازاي هر كيلوگرم 
واردات سيب درختي از ايران معادل 350 دينار 

دريافت مي كنند. 

خبر

خريدوفروشروغــنتفاله
زيتونممنوعشد

مجري طرح زيتــون از ممنوعيت خريــد و فروش 
روغن تفاله زيتــون در شــوراي بين المللي زيتون 
خبر داد و گفت: هماهنگي هاي لازم با دستگاه هاي 
نظارتي داخلي انجام شده تا اين نوع محصول در كشور 
نيز عرضه نشود.  به گزارش ايســنا، محمد رمضاني 
ملك رودي گفت: روغن پوميس يا روغن تفاله زيتون 
كيفيت روغن زيتون را ندارد و امســال در شــوراي 
بين المللي زيتون با نماينده وزارت جهاد كشاورزي 
مصوب شــد تا اين روغن در گروه انواع روغن زيتون 
 قرار نگيرد و خريد و فــروش آن در بازار هاي جهاني 
ممنوع مي شود.  وي با اشــاره به پايين بودن كيفيت 
روغن تفاله زيتون نسبت به انواع روغن زيتون و مضر 
بودن آن براي سلامت انسان افزود: براي جلوگيري از 
عرضه اين محصول در بازار داخلي نيز هماهنگي هاي 
لازم با سازمان ها و دستگاه هاي نظارتي صورت گرفته 
تا همين قانون مصوب در شوراي بين المللي زيتون نيز 
در ايران اجرا شود. مجري طرح زيتون اظهار كرد: مردم 
نيز بايد اطلاعات و آگاهي خود را درباره انواع محصولات 
غذايي از جمله زيتون و انواع فرآورده هاي آن افزايش 
دهند تا هيچ كس نتواند به آنها محصولي را كه كيفيت 
پاييني دارد ، بفروشد.   پيش از اين نيز نادر جلالت - 
عضو شوراي ملي زيتون- نسبت به عرضه روغن تفاله 
زيتون قاچاقي در بسته بندي هاي شكيل با قيمت هاي 
نجومي 25 تا 40 هزار تومان در بازار هشدار داد و گفت: : 
روغن تفاله زيتون يا همان پوميس باقيمانده روغن تفاله 
زيتون است كه در كشورهاي ديگر با ماده شيميايي 
به نام هگزان از تفاله جدا شــده و آن را به كشورهاي 
ديگر كه آگاهي در اين زمينه ندارند مي فروشند. اما 
 با وجود غيرقابل مصرف بودن اين نوع روغن به كشور

 قاچاق مي شود.

اخبار

تنگشدنعرصهبربازاربرنجداخلي

هرســاله فصــل برداشــت خرما كه 
مي رســد، رفت وآمــد ماشــين هاي 
خارجــي و لوكــس در روســتاهاي 
اســتان هاي توليد كننــده خرمــا، 
نشــان دهنده شــروع كار خريداران 
خرماست. از مقايسه اين ماشين ها با خانه هاي ساده روستايي 
مي توان به راحتي به تفاوت درآمدشــان پي برد. نخل داران 
مي گويند چندين سال است قيمت خرما هيچ تغييري نكرده 
در حالي كه قيمت محصولات ديگر هرساله بالا مي رود. يك 
كشاورز 57 ساله به »كســب وكار« مي گويد با وجود داشتن 
400اصله نخل، نتوانسته هزينه هاي ازدواج پسرش را بپردازد. 
چون محصول خرمايش در انبار مانده و مشتري ندارد. داستان 
خرما در استان هاي جنوبي كشور داســتاني پيچيده و چند 
مجهولي است. آيا دلالان و واسطه ها مقصرند كه به خاطر سود 
خودشــان تباني مي كنند تا قيمت ها را از حدي بالاتر نبرند؟ 
مسلما نه. چون نمي توان كسي را در ميدان معامله و سود به 
جرم خواستن بهره بيشــتر متهم كرد و او را مقصر اصلي اين 
وضعيت دانست. بلكه بايد شرايطي به وجود آورد تا يك بازار 
رقابتي ايجاد شود و واسطه ها در تنگنا قراربگيرند. اين مساله 
هم فقط با ورود دولت وبرنامه ريزي اساسي صورت مي پذيرد. 

واسطه ها هم يك حلقه از زنجيره توزيع هستند
علي  محمد صميمي، رئيس انجمن ملي خرماي ايران درباره 
فعاليت دلالان در بازار خرما مي گويد: به عقيده من واسطه هم 
يك حلقه  از زنجيره توزيع است. نخل داري كه در يك روستاي 
دورافتاده قرار دارد، نمي تواند خرماي خود را به بازار برساند. 
اين واسطه، ممكن است در آن منطقه و تهران زنجيره خريد 
و فروش داشته باشد. كســي كه محصولي را مي خرد مطمئنا 
مي خواهد با سود بيشتري آن را بفروشد. سوال اين است كه 
اين فرد چگونه بايد حذف شود؟ كشاورز خرما را چگونه بايد 
به مصرف كننده برســاند؟ درباره خرما شركت هاي پخش در 
بازار حضور پيدا نكردند و دلال ها اين خلا را پر مي كنند. اگر 
شركت هاي پخش هم وارد اين حوزه شوند سود بالايي طلب 
مي كنند. اگر فرض كنيم مجلس قانوني تصويب كند و دلالان 
خرما را جريمه يا زنداني و چند شــركت را معرفي كنند براي 
اينكه پخش ايــن محصول را به عهده بگيرد، مســلما باز هم 

انحصار پيش خواهد آمد و به نفع نخل دار نخواهد بود. 

زيرساخت هاي صادرات خرما به صورت غيرفله اي 
فراهم نيست 

اگر خرماي توليدي كشــور در انبارها مانده چرا آن را صادر 
نكنيم؟ سيد اسماعيل محمدي فروشنده و صادر كننده خرما 
كه در استان بوشهر مشغول فعاليت اســت، درباره صادرات 
خرما به »كســب وكار« مي گويد: ميزان توليد خرما در كشور 
ما بسيار بيشــتر از ميزان مصرف آن اســت. به همين دليل 
مازاد مصرف آن بايد صادر شــود. اما هنوز زيرســاخت هاي 
لازم براي صادرات فراهم نشده است و عمده صادرات خرماي 

بســته بندي ما به كشــورهاي هند، پاكســتان و افغانستان 
است. كه اين كشورها بيشتر به پايين بودن قيمت ها اهميت 
مي دهند تا كيفيت آن. اين مســاله باعث شــده تا عده اي به 
صورت غيرقانوني ودر باغ هايشــان كار بســته بندي را انجام 
دهند و با قيمت پايين تري به اين كشــورها عرضه كنند. اين 
مساله باعث متضرر شدن افرادي مثل ما مي شود كه با مجوز 

بهداشت ودر كارگاه، كار بســته بندي را انجام مي دهيم. او در 
ادامه گفت: متاســفانه ما توان ورود به بازارهــاي اروپايي را 
نداريم چون از نظر بســته بندي و برند، هيچ جايگاهي نداريم 
و تنها مي توانيــم محصولات درجه يك را بــه صورت فله اي 
 به امارات بدهيم تا آنجا با بســته بندي مناسب به كشورهاي 

ديگر صادر شود. 

دولت حمايت نكند، نخلستان هاي زيادي متروكه 
خواهند شد 

عــلاوه بــر مشــكلات خريــد و قيمــت خرما، بســياري 
ازكشــاورزان اســتان بوشــهراز نبود برنامه و عدم مديريت 
ســخن مي گوينــد و معتقدنــد اگر دولــت از نخــل داران 
حمايت نكند نخســتان هاي زيــادي متروكه خواهد شــد. 

به گفته برخي ازكشــاورزان منطقه دشتســتان در اســتان 
 بوشــهر، مشــكلات آبياري نخل ها، باعث شــده تا درختان 
خرما بسيار ضعيف شــوند و كيفيت محصولات تا حد زيادي 
پايين بيايــد. آنها معتقدنــد اداره آب هيــچ برنامه اي براي 
 مديريت آب نــدارد و گاهي نخلســتان ها يك ســال بدون

 آب مي مانند. 

»كسبوكار«ازوضعيتبازارخرمادرپايانفصلبرداشتگزارشميدهد

بازار خرما به دلالان سپرده شد
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اصناف

مصــرف لبنيات در كشــور بــه گواه 
آمارهاي انســتيتو تغذيه ايــران رو به 
كاهش نهــاده اســت. بــا نگاهي به 
ســبك زندگي مردم در اين خصوص، 
ناخودآگاه به تغذيه و خوراك ايراني ها 
كه محصولات لبني هم بخشي جدانشدني از آن حساب مي شود، 

توجه خواهيم كرد. 
محصولاتي كه كاهش مصرفش به پوكي استخوان ختم مي شود 
و به مرور زمان صدمات جبران ناپذيري را به نسل هاي بعد منتقل 
مي كند ولي همه داستان فقط به مصرف لبنيات ختم نمي شود 
بلكه انتخاب محصول لبني مناســب هم يك اصل قابل توجه و 

پيگيري است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در اين باره و در گفتگو 
با »كسب وكار«، گفت: افزايش قيمت محصولات لبني صنعتي و 
ركود در بازار مردم را به سمت استفاده از محصولات لبني سنتي 

سوق داده است. 
علي رجبي افزود: طعم واقعي و اصلي كه در لبنيات سنتي وجود 
دارد و تنوع محصولات در اين بخش، گرايش مصرف كنندگان را 

براي خريد دراين بازار افزايش داده است. 
بسياري از مصرف كنندگان بر اين باورند كه استفاده از لبنيات 
صنعتي اين روزها صرفــه اقتصادي ندارد و هنــوز هم با ديده 
شك و ترديد درباره سلامت آنها و اســتفاده از مواد غيرمجاز، 

نگهدارنده ها و... در لبنيات مي نگرند. 
به گفته وي، بسياري از مشتريان معتقدند در چند سال گذشته 
قيمت لبنيات هرازچندي افزايش داشــته و ســبب شــده تا 
خانوارهايي كه از نظر اقتصادي ضعيف هستند، هر روز بيش از 
پيش اين مواد مهم و حافظ سلامت را از سبد خانوار حذف كنند. 
كيفيت مواد لبني ســنتي نيازي به تعريف ندارد و حتم بدانيد 
بسيار بالاتر از مواد صنعتي است. رجبي ادامه داد: خوشبختانه 
مصرف كننــدگان مي توانند مرجــع خوبي براي ســنجش و 
ارزيابي كيفيت مواد لبني سنتي باشند و ميزان فروش واحدها 
نشان دهنده اين موضوع است. وي بيان كرد: مواد لبني سنتي 
داراي طعم طبيعي بــوده و قيمت بســياري از محصولات در 
مقايسه با مشابه صنعتي پايين تر اســت كه مي توان به قيمت 

انواع ماست، پنير، كره، دوغ و شير اشاره كرد. 
وي ادامه داد: در برخي موارد ماننــد خامه، قيمت محصولات 
سنتي بالاتر از صنعتي بوده كه آن هم به دليل كيفيت محصول 

است.  وي درباره سخناني پيرامون  سالم نبودن لبنيات سنتي 
و بالا رفتن ريسك ابتلا به بيماري هايي مانند تب مالت، توضيح 
داد: چنين مواردي صحت ندارد زيرا در واحدهاي لبنيات سنتي 
موارد بهداشــتي و... بــه خوبي رعايت مي شــود و اعضا حاضر 
نيســتند در قبال به دست آوردن سود بيشــتر جان و سلامت 

شهروندان را به مخاطره  بيندازند. 
وي تصريح كرد: بر اســاس توافقاتي كه با وزارت بهداشت نيز 
صورت گرفته از ابتداي مهرمــاه جاري طرح نظارت بر وضعيت 
بهداشتي واحدهاي توليد و فروش لبنيات سنتي زيرنظر مراكز 
بهداشتي شهر تهران اجرايي شده و براساس آن، واحدها مورد 
بازرسي هاي تخصصي بهداشتي قرار گرفته و محصولات از نظر 
بهداشتي، بار ميكروبي و... ارزيابي شــده اند. وي افزود: از ديگر 
مواردي كه در قالب اين طرح اعمال مي شــود، بررســي سطح 
پيشخوان مغازه ها، بهداشت داخل سردخانه و گرمخانه و دماي 
اين محيط ها، بهداشــت فردي افراد شــاغل در واحدها نظير 
بررسي و تست انگشــت افراد از نظر ميزان آلاينده ها و... است 
كه ظرف ۳ روز جواب تست ها براي واحدها ابلاغ مي شود و اگر 
واحدي موفق به دريافت نتيجه مطلوب نشود، بدون هيچ گونه 

اغماضي پلمب مي شود. 

سلامت مردم شوخي بردار نيست
رجبي تاكيد كرد: سلامت مردم شــوخي بردار نيست بنابراين 
فعالان اين صنف با خودكنترلي و خوداظهاري راه را روي هرگونه 

تخلف مي بندند. 
وي گفت: براساس اين طرح، شاغلان در واحدهاي توليد و عرضه 
مواد لبني سنتي روزانه فرم هايي را بايد پر كنند كه بر اين اساس 

احتمال هيچ گونه دور زدن قانون و تخلف اصلا وجود ندارد. 
وي اظهار كرد: براســاس برنامه ريزي هاي انجام شــده ماهانه 
۲ بار تمام واحدها مورد بازرســي هاي دقيق قرار مي گيرند و از 
محصولات به صورت تصادفي نمونه برداري خواهد شــد. رئيس 
اتحاديه فروشــندگان لبنيات تهران خاطرنشان كرد: بعضي از 
كساني كه نسبت به سلامت مواد لبني سنتي اطمينان نداشته و 
دائم مشغول هشدار دادن هستند، دغدغه سلامت مردم را ندارند 
بلكه دغدغه اصلي آنها موارد اقتصادي است درحالي كه وجدان و 
تعهد كاري و توجه ۱۰۰درصدي به سلامت مردم از دغدغه هاي 
اصلي فعالان در عرصه لبنيات سنتي محسوب مي شود و جالب 
اينكه خانواده فعالان اين عرصه نيز از محصولات سنتي استفاده 

مي كنند بنابراين سالم بودن مواد لبني بر سلامت افراد خانواده 
اين عزيزان تاثير مستقيم خواهد گذاشت. 

وي درباره برخي ســوالات شــهروندان درباره علت كپك زدن 
محصولات صنعتي در مقايســه با ترش شــدن لبنيات سنتي 
توضيح داد: در محصولات صنعتي از مواد نگهدارنده اســتفاده 
مي شود و اين مواد در نهايت منجر به كپك زدن محصول پس 
از تاريخ انقضا مي شود درحالي كه براي نمونه اگر ماست با مواد 
طبيعي تهيه شده باشــد، بايد پس از ۵-۶ روز ترش می شود و 

كپك زدن براي مواد سنتي معنايي ندارد. 
وي عنوان كرد: بر اســاس تجربه شخصي شــاهد بودم كه يك 
دبه ماســت به مدت ۱۰ روز خارج از يخچال و در محيطي گرم 
نگهداري شده بود اما همچنان شــيرين بود درحالي كه درباره 

ماست طبيعي سنتي چنين چيزي ممكن نيست. 
رجبي گفت: هنگامي كه ماســت هاي ســنتي ترش مي شوند 

واحدهاي توليدي آن را تبديل بــه دوغ مي كنند كه ماندگاري 
بيشتري نيز دارد. 

وي درباره مــدت زمان ماندگاري انواع پنير ســنتي بيان كرد: 
پنيرهاي سنتي مانند ليقوان و تبريز حداقل ساعت زمان براي 
تهيه شدن نياز دارند و پس از آن اگر در آب پنير بمانند براي يك 

سال قابل استفاده هستند و به راحتي خراب نمي شوند. 
وي ادامه داد: اما درباره محصولي مانند خامه وضعيت متفاوت 
است زيرا خامه را حداكثر براي ۲-۳ روز مي توان نگهداري كرد و 
پس از آن ترش و خراب مي شود. وي تصريح كرد: شير نجوشيده 
را مي تــوان حداكثر يك تــا ۲ روز نگهداري كرد اما اگر شــير 

جوشيده شود، براي ۴-۵ روز قابل نگهداري است. 
رجبي در پايان خاطرنشــان كرد: خوشــبختانه در چند سال 
گذشته مردم تمايل بيشتري به استفاده از مواد لبني سنتي پيدا 
كرده اند و علت اين مساله را مي توان در كيفيت خوب و قيمت 

مناسب آنها يافت. 
رئيس اتحاديه لبنيات فروشــان تهران بيان كرد: اگر شــير و 
فرآورده هــاي آن را به عنــوان كالاي اســتراتژيك در جامعه 
محســوب مي كنيم بايد فضا را براي فعالان ســنتي و صنعتي 

لبنيات فراهم كنيم. 
وي با بيان اينكه متاســفانه وقتي نرخي در صنايع لبني تعيين 
مي شود كيفيت مدنظر قرار نمي گيرد، افزود: اين درحالي است 
كه براي تهيــه لبنيات از جمله پنير، ماســت ، خامه و... از مواد 
گوناگون با كيفيت هاي مختلف استفاده مي شود و يك خريدار 
زماني متوجه كيفيت مي شود كه كالايي را مصرف مي كند چون 
در زمان خريد به دليل يكســان  بودن قيمت هــا نمي توان نوع 

كيفيت را تشخيص داد. 
رجبي در عين حال بر ضرورت نظارت بيشتر و دقيق تر واحد هاي 

نظارتي بر بازار لبنيات تاكيد كرد. 

رئيس سابق اتحاديه فروشندگان لبنيات تهران در گفتگو با »كسب وكار«: 

تمایل مردم به مصرف لبنیات سنتی بیشتر شده است

با وجود قدمت تاريخي و نيز كيفيت مرغوب كفش هاي 
توليد داخل، اينك واردات بي رويه رســمي و قاچاق از 
خــارج از مرزها و خريد كفش هــاي عمدتا بي كيفيت 
خارجي توسط مردم روند توليد داخلی اين صنعت را با 

مشكل مواجه كرده است. 
اين موضوعي اســت كه كارشناســان كفش كشــور اعلام كرده اند و معتقدند 
بازگرداندن سهم ايران از بازارهاي هدف كه در اختيار چين و تركيه قرار گرفته، 

كار راحتي نيست. 
با وجود چنين اظهارات و آمارهايي به نظر مي رســد، بازار كفش آينده روشني 
نداشته باشد و در آينده اي نه چندان دور بازار تحت سيطره كفش هاي وارداتي 
قرار گيــرد. اين وضعيت بدون ترديد تعطيلي بيشــتر كارگاه هــاي توليدي و 
افزايش آمار بيكاري در جامعه را در پي خواهد داشت كه لازم است مسئولان و 
متوليان توجه ويژه اي نسبت به بازار كفش كشور داشته باشند و براي رفع موانع 
و مشكلات توليدكنندگان بيش از پيش اقدام كنند و مانع تعطيلي كارگاه هاي 
توليدي كفش شوند. همچنين با گسترش نظارت هاي بازرسان، بازار را كنترل 

و از اجحاف به مردم جلوگيري كنند. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران در اين رابطه و در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: بازار كيف و كفش در كشور در ركود به سر مي برد و واردات بي رويه كفش 

اثرات نامطلوب و مخربي بر توليد ملي گذاشته است. 
رسول شجري افزود: واردات كفش سبب شده توليدكنندگان داخلي با حداقل 
ظرفيت كار كننــد و لطمه بزرگي ببينند اما با وجود مشــكلاتي كه ســر راه 
توليد كنندگان كفش قرار دارد، همه توان خود را براي ادامه فعاليت در شرايط 

موجود به كار گرفته اند. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران اظهار داشــت: بسياري از كارگاه هاي 
توليدي كفش به همين دليل رو به ورشكستگي و تعطيلي هستند و ديگر جوانان 
اشــتياقي به فراگيري اين حرفه ندارند. افزايش هزينه هاي توليد، بازار را براي 

واردات كفش مستعد كرده است و شاهد واردات روزافزون به كشور هستيم. 
با توجه به شرايط اقتصادي كشــور كه در حال حاضر دچار ركود است، كفش 
هم تحت تاثير اين ركود بوده اما اميدواريم با از ميان رفتن پاره اي از مشكلات، 
اين بازار بهبود يابد و مردم قدرت خريد بيشتري پيدا كنند. ضمن اينكه بايد با 
كمك اتاق بازرگاني ايران، اتاق اصناف ايران و تشكل هاي صنعت كفش، تعاوني 
صادركننده كفش را داير و آنچه قابل صادرات است را به كشورهاي ديگر صادر 
كنيم تا وضعيت بازار كفش را بهبود دهيم. او ادامه داد: صادرات امروزه در دنيا 

برنامه ريزي خاصي دارد اما فعلا بازار كشور ما فاقد اين برنامه ريزي است. 
شجري اضافه كرد: به اين معني كه بازار هنوز ساماندهي نشده است، در كنار اين 
نابساماني، شرايط عمومي كشور نيز مانع اين صادرات مي شود. بنابراين شروع 
به همكاري ها و برنامه ريزي هايي در اين حوزه كرده ايم تا اين وضعيت را بهبود 
دهيم. البته اين كار به ســختي در بازار انجام مي شود و به اين صورت نيست كه 
مانند بسياري از كشورهاي پيشرفته به راحتي به توليد و صادرات كفش بپردازيم 

اما در هر شرايطي بايد به حل مشكلات اين بازار بينديشيم. 

شرايط كشور براي صادرات كيف و كفش توليدي مناسب نيست
وي با بيان اينكه شرايط اقتصادي داخلي كشــور براي صادرات كيف و كفش 
توليدي مناســب و فراهم نيســت، گفت: ما سال گذشــته ۱۲۰ ميليون دلار 
صادرات كيف و كفش داشته ايم كه آن هم بيشــتر به كشورهاي منطقه مثل 

عراق، افغانستان و... بود.  شــجري افزود: ۵ درصد كيف و كفش بازار داخلي از 
توليدات خارجي است و ما سالانه نزديك به ۲۵۰ ميليون جفت كيف و كفش 

توليد می كنيم. 
رسول شجري، همچنين با اشاره به اينكه بخش اعظمي از بازار كفش در اختيار 
توليدكنندگان چيني قرار دارد، مي گويد: در گذشته كفش چيني به ميزان قابل 
توجهي وارد كشور مي شد، اما با افزايش اطلاع عمومي مردم از كيفيت محصولات 
چيني واردات كفش از اين كشور كاهش يافت. از سوي ديگر افزايش نرخ ارز نيز 

موجب شد تا واردات براي واردكنندگان مقرون به صرفه نشود. 
اين فعال صنفي درباره اينكه چند درصد بازار در اختيار برندهاي معتبر اســت 
نيز اظهار كرد: ۳ تا ۵ درصد بازار كفش كشور در اختيار برندهاي معتبر است كه 
در ايران نيز نمايندگي دارند و بخش اعظمــي از بازار در اختيار توليدكنندگان 

داخلي است. 
شجري با بيان اينكه در صورتي كه شرايط براي ارتباط با ساير كشورها فراهم 

شود، مي توانيم شاهد رشد چشــمگير صادرات كفش در كشور باشيم، گفت: 
در حال حاضر صادرات كيف و كفش ۱۲۰ ميليون دلار مي شود كه در صورت 
بهبود شرايط مي توانيم صادرات را چند برابر كنيم. كيفيت محصولات داخلي 
بايد افزايش يابد تا شرايط براي رقابتي شدن در كشور فراهم شود. در صورتي كه 
كالاهاي داخلي از كيفيت و ضمانت لازم برخوردار باشند، به طور حتم مردم به 

سمت اين محصولات كشيده خواهند شد. 

برندسازي، با شعار درست نمي شود
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران همچنين به لزوم برندسازي در كشور 
اشاره كرده و ادامه داد: برندسازي با شعار درست نمي شود، وقتي مي توان گفت؛ 
»ايران برند دارد« كه در همه جاي دنيا نوعي كفش را با نام ايران بشناسند و اين 

محصول آنقدر شناخته شده باشد كه بدون تبليغ هم گويا باشد. 
شجري با ابراز تاسف از اينكه قيمت كالاي توليدي در كشور بيش از مزد آن است، 

تصريح كرد: بايد با آموزش صحيح كيفيت را افزايــش دهيم، اكنون در تهران 
كفش هايي با قيمت ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزارتومان وجود دارد كه به دليل كيفيت بالا 
مورد استقبال مردم قرار گرفته است. اين فعال صنفي اظهار داشت: توليد كفش 
و چرم، يك صنعت ملي است و ما توان استفاده و جذب نيروي تحصيل كرده را 
در اين حوزه داريم. شجري گفت: با وجود مشكلاتي مانند ارز و تحريم ها، مردم 
بيشتربه خريد كالاهاي داخلي روي آورده اند واين فرصتي است براي ما كه به 
حفظ مشتري بپردازيم. وي افزود: ما در كيفيت حرفي براي گفتن داريم، ايراني 
بايد خريد كفش ايراني را ترجيح دهد، اما متاسفانه اين قضيه در ايران درست 

پيش نرفته است. 
شــجري تاكيد كرد: بايد كيفيت را طوري عرضه كنيم تــا دنيا طالب كفش ما 
باشد، اما هميشه بين كيفيت و مرغوبيت اشتباه پيش مي آيد، ما انتظار نداريم 
كه عالي ترين جنس عرضه شود، اما خواهان استفاده بهينه از امكانات موجود و 

توليد كفش با كيفيت براي عرضه در داخل كشورهستيم. 

رئيس سابق اتحاديه كفاشان دست دوز تهران در گفتگو با »كسب وكار« از صادرات 120 ميليون دلاري به كشورهای منطقه خبر داد :

استقبال عراقی ها و افغانی ها  از کفش دست دوز ایرانی
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

مديريت به زبان آدميزاد
»مد    يريت به زبان آد    ميزاد    « كتابي اســت كه حتی نويســند    ه كتاب مد    ير 
يك د    قيقه اي هم از آن ســتايش كرد    ه اســت. اين كتاب هم شامل مباني 
مد    يريتي هست و هم دربرگيرنده شيوه هاي ارزيابي كارمند    ان و همچنين  
شامل روش هاي كار گروهي ،  روابط سازماني، آشنايي با مد    يريت امور مالي 
و همين طور تد    وين بود    جه و حتي مسائلي چون تعيين اولويت كاري افراد     

و رويارويي با تغييرات و بحران هاست. 
مديريت به زبان آدميزاد با كتاب هاي ديگر مديريت به دلايل زير فرق دارد: 
اول: موقع خواندن اين كتاب به آدم خوش مي گذرد. رهيافت ها بازتابي است 
از تجربه و اعتقاد عميق ما در اينكه مديريت مي تواند بســيار مفرح باشد. 
مي توانيد كاري كنيد كه امري تحقــق يابد و در طول فرايند اين كار لذت 
ببريد. حتي به شما كمك مي كنيم در برابر چالش ها و موقعيت هايي كه در 
ظاهر تحمل ناپذيرند، حس طنز خود را حفظ كنيد؛ چالش ها و مشكلاتي 

كه هر مديري ناگزير بايد با آنها روبه رو شود. 
دوم: اغلب كتاب هاي معروف مديريت و كسب و كار، امروز به درد مي خورد 
و فردا خير. بسياري از مديران )و شــركت هاي آن ها(، خواه ناخواه، تحت 
حاكميت قواعد مقطعي كســب و كار عمل مي كنند. در مديريت به زبان 
آدميزاد، بر راه حل هايي تمركز مي كنيم كه تجربه شــده و در بسياري از 
شرايط قطعي اســت. شــرايطي كه مديران واقعي با آنها روبه رو هستند: 
راه حل هايي كه وابسته به زمان نيســت و در هر شرايطي، سخت يا آسان، 
مي توان به كار گرفت. اينجا از حرف هاي بزرگ توخالي خبري نيست. فقط 

راه حل هايي براي مشكلات روزمره خواهيد يافت. 
اين كتاب با ترجمه فاطمه بذله و علي انوري توســط نشر لوح فكر منتشر 

شده است. 

رهبري هوشمندانه براي افزايش تعهد كاركنان
شــما براي برنده بودن در بازار كسب و كار 
نيازمند برنده بودن در محل كارتان هستيد 
چرا كه مهم ترين سرمايه گذاري شما براي برد، 
سرمايه گذاري روي تعامل شما با كاركنان تان 

است. 
مســتنداتي وجود دارد كه نشــان مي دهد 
مشاركت كاركنان در هر كسب و كاري ارتباط 
مستقيمي با وفاداري مشتريان، كسب سود و نهايتا برتري آن كسب و كار در بازار 
دارد. اگر بدانيم كه از هر ۴ كارمند در سازمان ها، يك نفر به حال خود رها شده است، 
حقيقت اهميت مشاركت كاركنان را در فضاي كسب و كار سازمان درخواهيم 
يافت. اين موضوع مي تواند هشداري براي مديراني باشد كه هنوز هم به بهبود 

وضعيت كسب و كار خود اهميت مي دهند. 
از مهم ترين ويژگي هاي تعامل با كارمندان در كســب و كار اين است كه قابل 

اندازه گيري بوده و به راحتي مي توانيد آن را مورد سنجش قرار دهيد. 
براي شروع مي توانيد: 

اول ـ اهداف مشخصي را تعريف كنيد. 
انتظارات خود را از كاركنان به روشــني بيان كنيد و درباره آنچه آنها بايد براي 
شما انجام دهند تا به موفقيت برسند، به وضوح صحبت كنيد. به عنوان يكي از 
مهم ترين بخش ها شما بايد مهارت كاركنان در تعامل با ساير همكاران، نمايندگان 
و خدمت رساني به مشتريان را بهبود ببخشيد. زماني كه كاركنان درك درستي 
از اهداف كسب و كار شما داشته باشند، مي توانند براي رسيدن به آن اهداف به 

شما كمك كنند. 
دوم ـ موانع را هوشمندانه از پيش رو  برداريد. 

دستيابي به اهداف كســب و كار هميشه راحت نيســت. كاركنان مي توانند با 
توانايي هاي خود موانع موجود در راه دستيابي به اهداف را از ميان بردارند. هميشه 
به گونه اي عمل كنيد كه كاركنان بيشترين بازدهي را در استفاده از توانايي هايشان 

داشته باشند. 

زندگي جاي ديگري نيست
دختــرك در خانــه اي كوچك، ســاده 
و فقيرانــه روي تپه زندگــي مي كرد. با 
بزرگ تر شــدن، كم كم آنقدر قد  كشيد 
كه مي توانســت از بــالاي نــرده باغچه 
خانه  اي را در دره ببينــد؛ جايي كه خانه 
شگفت انگيزي ديده مي شــد. خانه اي با 
پنجره هــاي طلايي درخشــان. دختر با 
خودش فكر مي كرد زندگي كردن در آن خانه چقدر مي تواند رويايي باشد. 
هرچند او پدر، مادر و خانواده اش را دوست داشت؛ اما هر روز را در روياي 
خانه جادويي و احســاس بي نظيري كه مي توان از زندگي در آن داشت، 

مي گذراند. 
زماني كه به ســني رســيد كه مي توانســت به تنهايي از نرده هاي باغچه 
خارج شود، روزي از مادرش پرســيد مي تواند تا درياچه دوچرخه سواري 
كند؟ آنقدر اصرار كرد كه مادرش سرانجام به او اجازه داد؛ هر چند تاكيد 
كرد كه خيلي نبايد دور شود. روز زيبايي بود و دخترك دقيقا مي دانست 
كه قرار اســت به كجا برود. از تپه پايين رفت و به سمت خانه رويايي اش 
دوچرخه ســواري كرد. وقتي به نزديك خانه رسيد، از دوچرخه اش پياده 
شد و آن را جلوی در گذاشت. به راهش ادامه داد تا سرانجام به خانه رسيد 
اما از ديدن آنچه مي ديد، نااميد شد. پنجره ها شبيه خانه خودشان بودند؛ 
ساده و كثيف، دل شكسته و گريان برگشت اما درحالي كه داشت به سمت 
دوچرخه اش مي رفت، نوري درخشــان توجه اش را به خود جلب كرد. در 
امتداد همان جهتي كه از آن سو آمده بود، خانه كوچكي بود كه پنجره هايي 
درخشان داشت. خانه خودش. دخترك متوجه شــد كه در خانه پنجره 

طلايي اش زندگي مي كند. او داشت درون روياي خودش زندگي مي كرد.

معرفي كتاب

يادداشت مدير

حكايت هاي مديريتي

اعتماد به نفس انواع گوناگوني دارد؛ از حالت تكبر شديد 
گرفته تا اعتماد به نفســي شايسته. اعتماد به نفس واقعي 
– برخلاف اعتماد به نفس كاذب كه سرپوشي است براي 

پنهان كردن عدم اعتماد به نفس- منحصربه فرد است. 
هنگامي كه موضوع اعتماد به نفس به ميان مي آيد، يك چيز 
قطعي است: معمولا آدم هاي بااعتماد به نفس واقعي هميشه 
فراتر از ترديد و ترس عمل مي كنند و چه بسا آنها به سايرين 

الهام مي دهند و اتفاقات را رقم مي زنند. 
من فكر مي كنم اين مساله را هنري فورد به بهترين وجه 
بيان كرده است:  »چه فكر كنيد مي توانيد چه فكر كنيد 
نمي توانيد، در هر صورت حق با شماست.«پندار هنري 
فورد كه معتقد بود طرز تفكر شما تاثير بسيار قدرتمندي 
روي توانايي هاي تان بــراي نيل به موفقيت دارد، با نتايج 
اخير يك پژوهش در دانشگاه ملبورن تاييد شد. اين بررسي 
نشــان داد كه افراد بااعتماد به نفس بالا حقوق بيشتري 
دريافت مي كنند و با سرعت بيشتري نسبت به سايرين ارتقا 
مي يابند. آشكارا مشخص است كه فراگيري اعتماد به نفس 
بسيار مهم است اما چه چيزي افراد بااعتماد به نفس واقعي 
را از ساير افراد متمايز مي كند؟ در اين جا به كشف ۱۲ عادت 
اصلي افرادي با اعتماد به نفس واقعي مي پردازيم؛ به طوري 

كه شما مي توانيد از اين رفتارها الگو بگيريد. 

۱. شادماني آنان از عمق وجودشان سرچشمه 
مي گيرد.

شادي يكي از عناصر حياتي در ايجاد اعتماد به نفس است، 
زيرا براي كسب اعتماد به نفس در آنچه انجام مي دهيد، 
بايد انجام آن كار برايتان شــادي آفرين باشد. افرادي كه 
اعتماد به نفس بالا دارند، از موفقيت هاي خود احســاس 
خوشنودي و رضايتمندي مي كنند و كاري به اين ندارند 
كه ديگران دستاوردهاي آنان را چگونه ارزيابي مي كنند. 
آنان مي دانند كه حرف سايرين اهميت چنداني ندارد، زيرا 
شما هيچگاه به همان خوبي يا بدي نيستيد كه ديگران 

قضاوت مي كنند. 

۲. آنان دربــاره ديگران قضــاوت قطعي 
نمي كنند.

افراد بااعتماد به نفس هيچگاه درباره ديگران قاطعانه قضاوت 
نمي كنند. آنان مي دانند كه هر فردي نقاط قوتي دارد. اين 
افراد براي كسب احساس خوشايند از خودشان نيازي به 
سركوب ديگران ندارند. مقايسه خود با ديگران مي تواند 
عاملي محدودكننده باشــد. افراد بااعتماد به نفس وقت 
خود را با كنكاش در زندگي ســايرين به هدر نمي دهند 
و هرگز نگران اين موضوع نيســتند كه با اطرافيان خود 

مقايسه شوند. 

۳. آنان به كاري »آري« نمي گويند، مگر اينكه 
واقعا بخواهند آن را انجام دهند.

پژوهش هــاي انجــام شــده در دانشــگاه كاليفرنياي 
سانفرانسيسكو نشــان داد كه »نه« گفتن بسيار مشكل 
است و اين احتمال وجود دارد كه براي شما تجربه استرس، 
فرسودگي و افســردگي را به همراه داشــته باشد. افراد 
بااعتماد به نفس مي دانند كه »نه« گفتن نشــان دهنده 
سلامت اســت و آنها براي بيان صريح »نه« عزت نفس 
دارند. هنگام »نه« گفتن از به كار بردن عبارت هايي مثل 
»فكر نمي كنم بتوانم« يا »كاملا مطمئن نيستم«، اجتناب 
مي كنند. آنان بااعتماد به نفس »نه« مي گويند، مي دانند 
كه نپذيرفتن مسئوليت جديد باعث مي شود تا زمان كافي 

براي انجام مسئوليت هاي فعلي خود داشته باشند. 

۴. آنان بيشتر گوش مي دهند تا صحبت كنند.
افراد بااعتماد به نفس بيشتر از اينكه صحبت كنند، گوش 
مي دهند، چراكه نمي خواهند همه چيز را به همه ثابت 
كنند. آنان مي دانند كه گوش سپاري فعالانه و بذل توجه 
كافي به گفته هــاي ديگران منجر به رشــد و يادگيري 
بيشتري برايشان مي شــود. در گفتگو با ديگران به جاي 
تلاش براي به كرســي نشــاندن گفته هاي خود، روي 
صحبت ها تمركز مي كنند چون مي دانند كه اين كار براي 

مردم لذت بخش تر و سازنده تر است. 

۵. آنان با يقين صحبت مي كنند.
به ندرت پيش مي آيد كه شــما از افراد بااعتماد به نفس 

عبارت هايي ماننــد »مطمئن نيســتم« و »فكر 
مي كنم« را شنيده باشيد. آنان با اطمينان كامل 

صحبت مي كنند، چراكه مي دانند در غير اين صورت 
نمي توانند اعتماد ديگــران را جلب كنند و 

سايرين عقايد آنان را نمي پذيرند. 

۶. در جستجوي موفقيت هاي كوچك 
هستند.

دارند افــراد بااعتماد به نفس دوســت 
هميشه با چالش  و رقابت هايي 
مواجــه شــوند، حتــي اگــر 
تلاش هاي شان منجر به دستيابي 
به موفقيت هاي كوچك شود. 
موفقيت هاي كوچــك باعث 
ايجاد گيرنده هــاي آندروژن در 

مناطق مغزي مي شود كه مسئول انگيزه دهي و پاداش دهي 
هستند.  اعتماد به نفس انواع گوناگوني دارد؛ از حالت تكبر 
شديد گرفته تا اعتماد به نفسي شايسته. اعتماد به نفس 
واقعي – برخلاف اعتماد به نفس كاذب كه سرپوشي است 
براي پنهان كردن عدم اعتماد به نفس- منحصربه فرد است. 
هنگامي كه موضوع اعتماد به نفس به ميان مي آيد، يك 
چيز قطعي است: معمولا آدم هاي بااعتماد به نفس واقعي 
هميشه فراتر از ترديد و ترس عمل مي كنند و چه بسا آنها 
به سايرين الهام مي دهند و اتفاقات را رقم مي زنند. من فكر 
مي كنم اين مساله را هنري فورد به بهترين وجه بيان كرده 
است:  »چه فكر كنيد مي توانيد چه فكر كنيد نمي توانيد، 
در هر صورت حق با شماســت.«پندار هنــري فورد كه 
معتقد بود طرز تفكر شــما تاثير بسيار قدرتمندي روي 
توانايي هاي تان براي نيل به موفقيت دارد، با نتايج اخير يك 
پژوهش در دانشگاه ملبورن تاييد شد. اين بررسي نشان 
داد كه افراد بااعتماد به نفس بالا حقوق بيشتري دريافت 
مي كنند و با ســرعت بيشتري نســبت به سايرين ارتقا 
مي يابند. آشكارا مشخص است كه فراگيري اعتماد به نفس 
بسيار مهم است اما چه چيزي افراد بااعتماد به نفس واقعي 
را از ساير افراد متمايز مي كند؟در اين جا به كشف ۱۲ عادت 
اصلي افرادي با اعتماد به نفس واقعي مي پردازيم؛ به طوري 

كه شما مي توانيد از اين رفتارها الگو بگيريد. 

 ۷. به فعاليت هاي ورزشي مي پردازند.
بررسي هاي موسســه پژوهش هاي انتاريو شرقي نشان 
داد افرادي كه دو بار در طول هفتــه به مدت ۱۰دقيقه 
ورزش مي كنند، از نظر اجتماعي، تحصيلي 
و جسمي احساس شايستگي بيشتري 
خواهند داشت. همچنين آنها در 
سطح بالاتر به عزت نفس و تصوير 
از بدن خودشان امتياز مي دهند و از 
همه مهم تر اينكه تغييرات جسمي 
در بدن شان باعث افزايش اعتماد به نفس 
مي شود و اندروفين ايجاد شده از فعاليت هاي 

ورزشي عامل اين تفاوت هاست. 

۸. در پي جلب  توجه ديگران نيستند.
مردم هميشه در پي جلب  توجه سايرين هستند. افراد 
بااعتماد به نفس مي دانند كه »خود« واقعي بودن بسيار 
موثرتر از تلاش براي مهم جلوه دادن خويشتن است. 
آنها در تلاش هستند تا هميشه نگرش واقعي خود را 

ارائه دهند چراكه مي دانند مردم بيشتر جذب نگرش هاي 
صادقانه مي شوند. افراد بااعتماد به نفس، استاد اشاعه  و تغيير 
جهت مسير توجه هستند. وقتي آنان براي دستاوردهاي شان 
مورد توجه قرار مي گيرند، به سرعت كانون توجه را به سمت 
افراد پرتلاشــي كه در اين موفقيت به آنها كمك كرده اند، 
سوق مي دهند. آنان در پي تاييد و ستايش ديگران نيستند 

چون عزت نفس خود را از درون دريافت مي كنند. 

۹. آنها از اشتباه كردن نمي هراسند.
افراد بااعتماد به نفس از ارتكاب خطا نمي هراســند. آنها 
دوست دارند تا خودشان را در معرض دريافت ديدگاه هاي 
ديگران قرار دهند چراكه از اشــتباهات خود درس هاي 
بسياري مي آموزند و ديگران هم از موفقيت هاي آنها درس 
مي گيرند. افراد بااعتمادبه نفس مي دانند كه بســيار توانا 

هستند و از خطا كردن گريزي ندارند. 

۱۰. آنها ريسك مي كنند.
زماني كه افراد بااعتمادبه نفس با فرصتي مواجه مي شوند، 
نهايت استفاده را از آن مي برند. به جاي نگراني از مشكلاتي 
كه ممكن است پيش بيايد، از خود مي پرسند »چه چيزي 
من را متوقف مي كند؟« يا »چرا نمي توانــم آن را انجام 
دهم؟« بعد هم براي انجام آن اقدام مي كنند. ترس هيچگاه 
عامل بازدارنده آنها نيست زيرا مي دانند بدون تلاش به هيچ 
موفقيتي دست نخواهند يافت و شكست فقط يك راه موثر 

براي يادگيري است. 

۱۱. آنها ديگران را تحسين مي كنند.
معمولا افراد ضعيف النفس به توانايي هاي خود شك دارند و 
به همين دليل سعي مي كنند تا خودشان را در كانون توجه 
نگه دارند و با انتقاد از ديگران خود را ثابت كنند. از سويي 
ديگر، افراد بااعتماد به نفس نگران اين مساله نيستند زيرا 
عوامل دروني ميزان موفقيت آنها را تعيين مي كند. افراد 
بااعتمادبه نفس روي موفقيت هاي ساير افراد تمركز و آنان 

را به خاطر دستاوردهاي مثبت شان تحسين مي كنند. 

۱۲. آنها هراسي بابت كمك خواهي از سايرين 
ندارند.

افراد بااعتماد به نفس مي دانند كه كمك خواهي از ديگران 
نشان دهنده ضعف و بي استعداد بودن آنها نيست. آنان نقاط 
ضعف و قوت خود را مي شناسند و در تلاش هستند تا از 
ديگران براي رفع نقاط ضعف خود مدد بجويند. همچنين 
آنها مي دانند كه فراگيري از افراد متخصص راهي بسيار 

موثر براي رشد و تعالي است. 
منبع: نشريه بازده

۱۲ ويژگي متفاوت افراد بااعتمادبه نفس واقعي

گوشي 10 دلاري ال جي در آمريكا ناياب شد
خبر

شاخصه هاي رفتاري در 
تبليغات

ما براي طراحي كمپين هاي تبليغاتي مان تلاش 
بســيار زيادي مي كنيم و به دنبال اين هستيم كه 
حداكثر تاثيــر ممكن را بر جامعــه مخاطب مان 
بگذاريم. اما بررســي هايمان نشــان مي دهد كه 
هميشه گروهي از مشتريان و مخاطبان ناراضي اند. 

اما نمي دانيم چرا؟ 
مي خواهم براي پاســخ به اين ســوال به مساله 

اي اشــاره كنم كه عموما كمتر به آن در طراحي 
تبليغات توجه مي شــود. شــاخصه هاي رفتاري 
مخاطبان هم بر اثربخشــي تبليغات بسيار موثر 
است. متاسفانه سازمان نمي تواند نسبت به ارزيابي 
و تحليل شــاخصه هاي رفتــاري مخاطبان خود 
به صورت مســتقيم اقدام كند. گرچــه در حالت 
ايده آل مي توان گروه هاي آماري را از ميان مشتريان 
موجود يا مخاطبان احتمالي جدا و با يك آزمون 
شــاخصه هاي رفتاري آنها را نيز دريافت و بر آن 
اســاس مبادرت به برنامه ريزي كرد اما چون اين 
كار در حالت عادي بسيار مشكل است، بهتر است 
در طراحي سازمان فروش و تبليغات، از افرادي با 
شاخصه هاي رفتاري گوناگون بهره گرفته شود. در 
اين زمينه نگرش افرادي با شاخصه هاي مختلف 
به كمپين هاي تبليغاتي بسيار حائز اهميت است. 
اينكه هر فرد با شاخصه هاي رفتاري معين، چگونه 
درباره افرادي با شــاخصه هاي رفتاري معين فكر 

مي كند، در اين راستا نقش عمده اي ايفا مي كند. 
سازماني را در نظر بگيريد كه مخاطباني گسترده 
با طيف رفتاري گسترده اي دارد. احتمالا سازمان 
ترجيح مي دهد گروهي ولو كوچك از اين مخاطبان 

را هم از دست ندهد. به يك مثال توجه كنيد: 
كمپين هاي طراحي شــده توســط افــرادي كه 
علاقه مند بــه تعامــل و صحبت كــردن درباره 
ايده هايشان هستند، معمولا طولاني، مفصل و پر 
از رنگ و گفتارهاي طولاني هستند بنابراين بسيار 

پرهزينه هم هستند. 
آنچه در عمل رخ مي دهد، اين است كه اين كمپين 
از نگاه افرادي با ويژگي هاي رفتاري مشابه با اين فرد 
شايد جذاب باشد اما افرادي با شخصيت هاي ديگر، 
آن را درك نمي كنند. شــايد اصلا آن را به گوش 

جان نشنوند يا نبينند. 

اورژانس كسب وكار مهارت

جهان هميشه در حال تغيير است و هر روز ايده هاي جديدي پديدار مي شوند. اغلب 
مردم واقعا درباره   اينكه چگونه ياد مي گيرند، فكر نمي كنند. خود شما هم معمولا فرض 

مي كنيد يادگيري به صورت طبيعي رخ مي دهد. به كسي كه دارد 
با شما گفتگو مي كند يا در حال سخنراني است، گوش مي دهيد 
و به سادگي آن چه را مي گويد به ذهن خود جذب مي كنيد. اما 
واقعيت اينگونه نيست. در اين جا دو پيشنهاد براي مواجهه با اين 

جهان هميشه متغير ارائه مي شود: 
۱- نداي دروني تان را خاموش  سازيد.

خودتان مي دانيد درباره چه كسي حرف مي زنم. صداي ضعيفي 
كه در زمان گوش دادن به ســخنان ديگري مدام در هر حال 
اظهارنظر و قضاوت است. همان صدايي كه عقيده  شما را درباره 

به اطلاعات دريافت شده شكل مي دهد. توجه هر چه بيشتر 
اين نداي دروني نســبت به تمركز روي گفته هاي 

گوينده اصلي بسيار ساد ه تر است. اين ندا اغلب شما را از گوش دادن به اطلاعات مفيد 
بازمي دارد و حتي مي تواند خيلي وقت ها شما را پيش از شنيدن تمامي مباحث به خواب 
ببرد. بنابراين كمتر روي چيزي كه مغزتان مي گويد، تمركز كنيد و در مقابل هر چه 

بيشتر به سخنان گوينده توجه كنيد. از چيزهايي كه مي شنويد، متحير خواهيد شد. 
۲- شبيه كنجكاوها باشيد.

بعضي افراد به صورت ذاتي كنجكاوند و برخي اينگونه نيستند. بدون توجه به اينكه جزو 
كدام يك از اين دسته افراد هستيد، مي توانيد از تظاهر به كنجكاو بودن بهره مند شويد. 
دفعه  بعد كه به اطلاعاتي گوش داديد، دست به كار شويد و 3 تا 5 پرسش مرتبط 
با موضوع را بپرسيد. اگر هم در حال گفتگو با ديگري هستيد، مي توانيد 
در طي گفتگو از او سوال بپرسيد. بدين ترتيب احتمالا 
يا چيزهاي بيشتري ياد مي گيريد يا انديشيدن به 
پرسش ها به شما در رمزگشايي از مفاهيم موجود 

در ذهنتان كمك خواهد كرد. 

با شتاب به پيش

گوشي هوشــمند اندرويدي در آمريكا، ساعاتي 
پس از عرضه به قيمت 9/8۲ دلار، روي وب سايت 
وال مارت، به سرعت ناياب شد. فروشگاه زنجيره اي 
وال مــارت در آمريــكا فروش گوشــي ال جي را 

 LG Prepaid Lucku LG۱6 تحت عنــوان
در فهرســت ســايت خود به قيمت باورنكردني 
9/8۲ دلار قــرار داد. ال جي ۱6 اگرچه گوشــي 
قوي  ای نيســت اما ۱۰ دلار هزينــه كردن براي 

 كســاني كه دنبال گوشــي اندرويــدي بودند، 
هيجان انگيز است. 

گوشــي 3/8 اينچي با دو هســته و سرعت ۱/۲ 
گيگاهرتز، ۴ گيگ حافظه داخلي دارد و از طريق 

اسلات تعبيه شــده مي توان 3۲ گيگ رم به آن 
افزود. دوربين 3 مگاپيكســلي و سيم كارت نسل 
ســوم و بلوتوث در كنار اندرويد ۴/۴ ارزش ناياب 

شدنش را داشت. 


